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acijo v kateri se Slovenija nahaja, 
in da se ta sporazum prizna kot za
tečeno stanje in da se mu da pogoj 
za njegovo realizacijo. V sredo bi 
morala to sprejeti še zvezna vlada. 
Na ta način bi lahko podpisniki 
sporazuma, ki so nam predlog do
stavili v novembru lanskega leta 
tik pred zamrznitvijo cen, dobili od
govor in rešeno situacijo.

Naslednji sektor, ki je  za Slove
nijo izredno interesanten, je cena 
mleka. Tu so bili zavrženi ponovni 
poizkusi, da se mleko vrže pod 
zvezno kompetenco, pač pa je bilo 
dogovorjeno, da se sprejme enotna, 
odkupna cena mleka za vso Jugo
slavijo. U veljavljata pa se dve 
skrajnosti, vendar je  enkrat dogo
vorjeno, da se uvede enotna mini
malna cena 200 din. To je  seveda 
izjemen skok, od 144 na 200 S-din, 
kar je  ugodno za proizvajalca, na 
drugi strani pa predstavlja izjemno 
težavo za kategorijo življenjskega 
standarda precejšnjega števila de
lavcev v Sloveniji. Zaradi tega ape
liramo na občine, da bi svoj regres 
za mleko v višini 10 din zadržale 
in ga še podvojile. Pogovoriti ozi
roma rešiti bi bilo potrebno tudi 
vprašanje subvencioniranja malic v 
šolah. To pomeni, zagotoviti zdravo 
in dosledno prehrano šolski mladi
ni, drugič pa modernizirati potroš
njo. Predvsem pri šolski prehrani 
bi morali pričeti gojiti modernejše 
oblike prehrane.

Sprejet je tudi princip enakih 
premij za oba sektorja s to razliko, 
da bo določeno, koliko lahko od te 
premije organizacije potrošijo za 
realizacijo kooperacije — to pred
vsem za selekcijsko službo, in dru
gič: 20 par bi šlo od premije za or
ganizacijo, ki se s tem bavi, 5 par 
pa za izgradnjo zbiralne mreže.

Istočasno so v sprejem anju osta
le korigirane cene za ostale osnov
ne pridelke. Seveda sedaj imamo tu 
negativne posledice, da so naši dr
žavljani na veliko kupovali slad
kor, čeprav vemo, da se je samo 
povečala odkupna cena pese, n ika
kor pa ne mislimo večati čez noč 
ceno sladkorju. Zal je tu odpove
dala tudi naša propaganda.

Razen tega je  na sektorju m ate
rialnih rezerv zagotovljen določen 
uvoz nekaterih osnovnih živil.

Nekaj besed bi še omenil v zve
zi z agrarno politiko v Jugoslaviji. 
Naši tovariši, ki so pri izdelavi te 
ga dokumenta sodelovali v Beogra
du, niso v celoti uspeli. Bijeta se 
v bistvu dva koncepta. Eden je za 
restavriranje ustavnega mehaniz
ma, drugi pa se držijo dosledno 
ustavnih principov. Zavzemamo se, 
da sklenemo v skupni državi dogo
vor za oskrbo osnovnih prehram
benih artiklov. Tako je  bilo dogo
vorjeno, da gremo s pozicij trga. 
Da vsaka republika preko svojih 
podjetij sofinancira v skladu s po
litiko proizvodnje. Nekateri pa so 
še, ki bi stare instrumente progla
sili z novimi imeni, toda s staro 
vsebino.

Proizvodi, ki so pomembni za 
vso državo, so na listi garanti
ranih in minimalnih cen in da se ta 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Ing. Milovan Zidar, sekretar za kmetijstvo in gozdarstvo pri Izvršnem svetli SR Slovenije

K M E T  IM A  P O  U S T A V I  VSA 
JAM STVA  E N A K O P R A V N O S T I
S 5. RAZŠIRJENE SEJE 
KMEČKE SEKCIJE V ŽALCU

Predvsem vidite, da se določene 
stvari vendarle zaključujejo: na 
zdravstvenem  področju, pokojnin
ski zakon, ki predstavlja začetek, 
sta rt v bodoči pokojninski sistem. 
Ravno tak  začetek je  b il'p red  leti v 
Avstriji, seveda pa je  sedaj bistve
no drugače. Vsak pokojninski sklad 
ima dve plati, ena je  dajati noter, 
druga jem ati ven. N a to ne smemo 
pozabiti in ne pozabiti tudi na to, 
da nam ta zakon odpira tri plati: 
eno je tako im enovano nacionalno 
— obvezno zavarovanje, ki je  ob
vezno, in ga m orajo plačevati vsi 
in dobijo tudi pravico, drugo je raz
širjeno zavarovanje, ki se bo vodi

lo in se nabiralo na posebnem skla
du, k jer boste organizirani v samo
upravni skupnosti bodoči uživalci 
pokojnin, oblikovali sam i pravila in 
tudi določali višino pokojnine ter 
seveda višino prispevka. Tretji ka
nal so kooperanti, ki bi se lahko 
na osnovi trajnega proizvodnega 
sodelovanja pod pogojem, da ustva
rijo zadosten dohodek, s pogodbo 
odločili, da prestopajo iz km ečke

ga zavarovanja v delavsko zavaro
vanje.

Mimogrede rečeno: če je  nekdo 
dobival 70 tisoč din pokojnine in 
je  za to nekdo zanj plačeval. In ti
sti nekdo vemo kdo je. Zato se bo 
moral tisti nekdo sam za sebe tudi 
odločiti, ali bo plačeval za sebe to 
liko, da bo lahko tudi dobil nazaj 
več. Ta minimalna pokojnina je res 
mizerna, je  pa obramba proti tem 
težkim socialnim problemom.

Po sprejem u zakona, ki bo spre
je t prihodnji teden, sledi izredno 
veliko operativnega dela, zlasti ob
likovanje skupnosti starostnega za
varovanja, sprejem anje statutov in 
zlasti določanje obveznosti plačila, 
ki se bo vršila v občini, za kar bo
ste morali oblikovati občinsko ko

ordinacijsko komisijo. Ko smo se 
pogovarjali za startni začetek 25 ti
soč din, se je pisalo leta 1970 in do 
takrat, ko bo prišlo do prvega iz
p lačevanja pokojnin, bo treba ver
jetno te zneske valorizirati.

Bistveno pri tem zakonu je, da 
smo dosegli tisto, kar ste tudi za
htevali, to je 50 %  participacija 
družbeno političnih skupnosti. Bi
stveno je  tudi to, da se je  odstopilo

od prehodne rezerve, kar je bilo 
zamišljeno.

Drugo bistveno je, kar ste že sli
šali, da se sprejem a zakon <v zdru
ževanju, kar pomeni dosledno re
alizacijo tega, kar je napisano v 
ustavi in iz tega sledijo prav tako 
naloge, ki pa jih  boste morali sami 
razrešiti, v samoupravnih organih 
kombinata, na kmečki sekciji, o če
mer pa ne želim dajati lekcij.

Tretja stvar je sistem financira
nja razvoja km etijstva. Zakon, ki 
bo sprejet v skupščini, pomeni iz
redno veliko pridobitev za razvoj 
km etijstva. Naša republika je  prva 
v Jugoslaviji, ki izgrajuje sistem 
financiranja za razvoj km etijstva — 
proizvodnje, obratnih kreditov itd. 
in pa financiranje investicij. Za vse 
to daje republika veliko sredstev. 
Tako, da poleg teh splošnih zako
nov ureja republika tudi bodoči 
razvoj km etijstva. Bistveno pri tem 
je  dobiti sredstva pri bankah, pri 
DO in voditi bitko za jačanje hra
nilno kreditne službe.

Na sektorju cen, kar vas najbrž 
najbolj zanima, naj povem, da smo 
šeie sedaj uspeli, da smo cele 4 
mesece imeli cene zamrznjene, kar 
nam prej z raznimi odloki nikoli ni 
uspelo. Trenutno se je  pristopilo k 
nadaljnji plati razreševanja tega 
problema. K določitvi novih cen 
mesa smo pristopili 18. februarja v 
Sloveniji, ker so ostale republike 
in federacija priznale posebno situ
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Delavsko in kmečko zdravstveno 
zavarovanje združena?

Precej razveseljivo pri kmečkem 
zavarovanju je, da nam je uspelo v 
lanskem letu ustvariti sklad in za
gotoviti likvidno poslovanje. Po
moč za socialno šibke kmete je bila 
v lanskem letu vendar dobra. Izvrš
ni svet je stal na tem, da je  kmet 
dovolj močan, da bi v celoti lahko 
kril zdravstveno zavarovanje sam, 
vendar v nadaljevanju je vztrajal, 
da naj ostanejo vsi tisti ljudje v 
zavarovanju, ki se ukvarjajo s kme
tijstvom, in je bil po svoji strani 
pripravljen to subvencionirati. To 
sta bila dva vira: davek pol kme
tov in pa prispevek družbeno poli
tičnih skupnosti. Mi smo za čistega 
kmeta napravili izračun in za tiste, 
ki so bili šibkejši, sta bila dva vira 
sklada, kot sem že omenil. Tako je 
v lanskem Tetu tak sklad imel de
narja okoli 1 milijardo 800 milijo
nov starih dinarjev.

Za letošnje leto se pa postavlja 
vprašanje, koliko dati na katastrski 
čisti dohodek in koliko dati na ta 
ko imenovani pavšal. Katastrski 
dohodek je vedno delikaten, če gre
mo primerjati v celjski regiji Loga
tec, Žalec, Šmarje, Celje ipd. V le
tošnjem letu je z zakonom to spre
menjeno v toliko, da se kombinira 

sicer, da je  delni prispevek od 
KD, delno pa je v pavšalu na dru
žino. Tako pride na gospodarstvo
42.000 S-din, na KD pa 23 %. To so 
seveda instrumenti, ki za to vaše 

-močje niso tako zelo simpatični. 
Na KD je šel prispevek pošteno po
vedano za 2 %  gor od lanskega le 
ta. Zaradi tega se je povečal tudi 
predvideni pritok iz prispevka po
litičnih skupnosti, tako, da v letoš
njem letu pričakujemo okoli 2 mi
lijardi 300 milijonov S-din. Pravice 
v letošnjem letu niso bile nič spre
menjene, participacije so ostale 
enake. Na izredne oblike zavarova

nca pa participacije odpadejo (to so 
troci, materinstvo ipd.), kar nas je 
pa lansko leto veliko stalo.

Morda je še kritično vprašanje 
po 31. členu — to so tisti primeri, 
ko so zavarovanci ljudje, ki živijo 
na teh kmetijah, vendar pa niso v 
rangu družinskih članov lastnika 
posestva. Za te ljudi je  prispevek 
izredno visok 60.000 S-din. pride na 
leto na enega člana in če je teh več 
nri hiši, je  seveda to že problem. 
Za lansko leto lahko rečem, da je 
bila izterjava za te primere izredno 
slaba. Tako, da ni nič ostalo, niti 
ni premalo hodilo, ob dobri izter
javi tega prispevka, pa bi seveda 
bilo nekaj več sredstev.

Po sklepu skupščine je celjski za
vod za socialno zavarovanje pre
vzel izterjavo prispevkov, zaradi te
na so te položnice, ki ste jih letos 
dobili za I. akontacijo, prišle preko 
skupščine. Te službe so se ločile, 
da so tu čisti računi. Pri Merksu 
nam celo to mehanografsko obdelu
jejo, tudi skupščina nas je podprla, 
in namenila del denarja za stroje, 
da se bodo te stvari hitreje obdelo
vale.

29. marca je prvi širši sestanek 
političnega aktiva celjske regije pri 
medobčinskem svetu ZK, ki začne 
oficielno z javno razpravo o zdru
žitvi delavskega in kmečkega 
zdravstvenega zavarovanja za pri
hodnje leto. Zato apeliram na to 
sekcijo, da bi ravno v žalski občini, 
kjer je zaposlenih veliko delavcev, 
stvar resno vzeli v roke, ker je  pač 
odvisno predvsem od celjske in žal
ske občine ali bo referendum o 
združitvi uspel ali ne. Mi namreč 
smatramo žalsko občino, za težjo 
občino, zato bo potrebno napeti vse 
sile pri delavcih, da se referendum 
izvede. Sindikati bodo morali tu ve
liko storiti.

K m etije  b o d o  o b d a v čen e  p o  
d o h o d k u

Pri kmečkih dajatvah gre za to, 
da bi naj letos davki ostali na isti 
višini kot lansko leto, da pa bi se 
naj prispevek za kmečko zavarova
nje povečal za 2 %. Kar se tiče dav
kov, njihova absolutna številka v 
občinskem proračunu pada, ker 
ostajajo kmečki davki na isti višini. 
V letošnjem letu kmečki davki 
predstavljajo 7 % proračuna, lani 
pa 10%..

Plaskan Vlado

Glede zdravstvenega varstva naj . 
povem, da je to dobilo v lanskem 
letu razširjene pravice. Polkmetje 
plačujejo več. Po zborih volilcev je 
■bilo o vseh virih plačevanja pri
spevkov veliko razprav. Čiste kme
tije  niso nič proti novim obdavčit- 
■vam, precej pa so bili glasni tisti, 
ki jih je novo prizadelo. Cela eko
nomika je prišla tako daleč, da so 
res marsikje pol kmetije bolje situ
irane, kot čisti kmetje.

Druga stvar, ki je precej glasna, 
je  nov člen o davkih, ki pravi, da 
se kmetije že v tem prehodnem ob
dobju lahko, ne samo po katastru,

pač pa tudi že obdavčijo po dohod
ku. Mislim, da se moramo čisto 
zmeniti kaj kdo bo.

Drugo vprašanje, ki se mi zdi ak
tualno, je  počasen prehod iz kata
stra na dohodek. Postavil bom po
lemično vprašanje, ali kaže nekaj 
vmesnega v prehodnem obdobju 
poskušati, pa ne imeti dovolj dolo
čenih normativov, ali kaže cel' si
stem enkrat do konca pripraviti in 
potem priti do novega. ____

Že dalj časa se v občini pro
gramsko zbirajo kmetije, ki bi se 
naj usmerile — kje naj bi kmetije 
ostale, in vam moramo povedati, 
da je ta migracijski proces v naši 
občini tako nagel, da je  še nas, ki 
mislimo, da stvari bolje poznamo,- 
presenetilo. Naj samo povem, da je 
v občini okrog 500 takih kmetij, ki 
bi naj bile perspektivne, ki bi lah
ko ustvarile jutri dohodek, in to pri 
3.800 davkoplačevalcih od zémlje, 
ki jih v občini imamo. Vse naše na
pore, ves material, vse naše znanje 
bomo morali usmeriti v to, da bomo 
teh 500 jutrišnjih kmetij vsi sku
paj usposobili s precejšnjo družbe
no pomočjo.

V RAZPRAVI SO SODELOVALI
Tov. HROPOT Maks: Kar se tiče 

pokojnine za kmete, se mi zdi zne
sek  25.000 S-din mizeren — za km e
ta, ki je celo življenje delal, sra
moten. Če želimo, da se bodo km e
tije dvigale in da bo ostal listi, ki 
se je rodil na kmetiji, res na km e
tiji, bomo morali nekaj ukreniti. 
Takšne pokojnine, ki jo bomo mi 
danes dobili, se ne bo nobeden 
veselil. Naj povem primer, da je 
služkinja  — kmečka, ki je služila 
pri meni dobila 700 din pokojnine  
mesečno, jaz pa samo 250 din.

Tov. JELOVŠEK M arjan, kmet iz 
Petrovč: Nimam nobenega zaupa
nja, da se bodo stvari za kmete iz
boljšale, ker navadno, kar govori
mo, se ne upošteva. Mi smo prav 
preko Socialistične zveze dali pre- 

ej predlogov, ki bi se naj upošte
vali pri oblikovanju zakona, vendar 
vidimo, da se ti predlogi niso upo
števali. Pri delavcih je to bistveno  
boljše urejeno, kot pa bo pri km e
tih. Lahko trdim, da bodo kmetje  
"Plačevali bistveno več davkov kot 
delavci, saj vemo, da želimo imeti 
po eni strani močne ekonomske  
kmete, po drugi strani, pa jih rav
no s temi visokimi prispevki tlači
mo k tlom in jim ne damo živeti. 
Oblastveni organi v Ljubljani bi 
morali imeti več posluha za to. 
Vem, da ni denarja, če pa hočemo, 
da bo res kmet ostal na kmetiji, mu 
moramo tudi nekaj nuditi.

Glede samih davkov tole. Prej je 
bilo omenjeno, da se prispevki za 
socialno zavarovanje povečajo sa
mo za 2 %, kar pa ne drži, pred
vsem na manjših posestvih, kjer  
imajo manjši KD, se lahko ta pro
cent povzpne celo na 20%  pove
čanje. Pri industriji, vemo, da smo 
prispevke znižali od lanskega leta, 
pri kmetijs tvu pa povišujemo. Naj 
povem primer, da je zvezni 6 %  da
vek od kmetijstva bil odpisan, re
publika pa ga je takoj preimeno
vala v  drug prispevek.

Zaupanje, ki so si ga te kmečke  
sekcije pri Socialistični zvezi ustva
rile, bi morali utrjevati, ni pa prav, 
da s predlogi ne prodremo daleč. 
Na te stvari moramo biti v bodoče 
bolj pozorni.

Glede samega davka še tole. 
Vem, da je star način plačevanja 
davka na KD zastarel in bi se s tem 
s tov. sekretarjem ing. Zidarjem tu
di strinjal, posebno še zato, ker so 
pač na KD vezane vse dajatve. So

(Nadaljevanje s 1. strani) 
zoži na zvezni ravni. Tako so na li
sti garantiranih cen štirje artikli in 
na listi minimalnih cen tudi štirje 
artikli (sladkorna pesa, tobak, sonč
nica, soja). Vse ostalo pa je  prepu
ščeno republikam, da one postavi
jo svojo listo. Seveda tudi za to, 
kar bodo republike stavile na listo, 
se moramo skupno dogovoriti za 
vso državo tako, da ne bi en dvig
nil na nadnormalno ceno.

Še par besed, kar je  tovariš spro
žil okrog bodočega obdavčevanja 
od dohodka. Mi smo zadnji dediči, 
ki še slonimo na KD, še iz bivše 
stare Avstro-ogrske, čeprav živimo 
v takšni družbi, k jer je dohodek 
najvažnejši del. Na dohodek je ve
zano sam oupravljanje, naš prispe
vek družbenim potrebam, iz dohod
ka ustvarjam o sredstva za osebno 
potrošnjo. Dohodek je tisti temelj, 
brez katerega ni samoupravljanja, 
socializma, ni napredka. Kmetu je 
zvezna in slovenska ustava dala 
vsa jamstva, kot še nikoli doslej,

pa primerjave ha KD zelo smešne, 
če primerjamo npr. Šmarje, Žalec 
ipd. Vemo, da njim bolj ugaja, da 
so dajatve na KD, mi pa stremimo 
bolj za pavšal. Zato se strinjam s 
tem,- da bi le počasi prišli na bolj 
realen davčni sistem.

Nadalje naj omenim problem, ki 
nastane, če kljub temu, da vložiš v  
zemljo seme, da ga redno obdelu
ješ, da ji nudiš vsa gnojila ipd., pa 
zaradi slabe letine ne pridelaš do
volj. Davek pa moraš kljub temu 
rriačati. Tako se je dogajalo lansko 
leto pri hmelju ipd. Kljub temu, da 
so davčne olajšave, vendar jih 
davčna uprava ne upošteva ali pre
malo upošteva. Veliko nas je napra
vilo prošnje za davčno olajšavo 
zaradi izpada hmelja, pa so nas za
vrnili, da smo prošnje prepozno na
pisali. Pri obrti in industriji je to 
drugače, ko ti dohodek ustvariš, 
pač od dohodka plačaš davek. Pri 
nas pa moraš plačati, ali ustvariš 
kaj ali pa nič. Če hočemo našo 
mladino obdržati na kmetiji, potem  
bomo morali peljati drugačno poli
tiko.

Tov. OGRAJENŠEK Branko, kmet  
iz Ponikve: Veliko gradimo cest, 
veliko tudi sami prispevamo, ven
dar po njih s traktorjem ne sme
mo voziti. Zakaj ne, zato, ker mo
ramo npr. prečkati ali voziti neko
liko časa po glavni cesti, pa nas 
ustavijo miličniki in seveda plačati 
kazen, ker po predpisih pač ni do
voljeno voziti s traktorjem po ce
sti. Vsi pa vemo, da na njivo mo
raš priti, da za njivo rabiš traktor, 
samo ne vemo, kako naj do nje  
pridemo, ker smo zaradi togih pred
pisov lahko kaznovani, Prav tako 
menim, da bi se morali enkrat spre
meniti predpisi, ki prepovedujejo, 
da s traktorji prepelješ kakšno  
stvar domov ali k sosedu. Zato mo
raš sedaj plačati prispevek. Mislim, 
da bi se morali dogovoriti, kaj lah
ko pripelješ domov, kaj rabiš zase 
in kdaj voziš za druge, kot plačano 
uslugo.

Tov. HROPOT Maks, kmet iz Go- 
tovelj: Menim, da bi morali tudi 
kmetje  biti upravičeni na otroški 
dodatek. Vem, da je glede tega to 
v' Avstriji urejeno. Pri nas pa tega 
ne moremo urediti. Če bi se tudi tu 
prispevalo, če bi tu družba dala, bi 
tudi več mladine ostalo na km eti
jah.

(Konec prihodnjič)

jamstva, da je  enakopraven delaven 
človek. Iz te pozicije izhajajo tudi 
ustavne pravice in dolžnosti, p ra
vica do napredka, izboljševanje 
družbenega položaja, pravica do 
jamstva zasebne lastnine ipd. Od 
kmetove iniciativnosti in od sploš
ne družbene aktivnosti je  odvisno, 
koliko bo ustvaril, kako bo čimveč 
dosegel. V skladu s tem pa tudi, da 
bo prispeval delež, ki mu bo od
merjen.

Skratka, čimprej se mora to na
šo osnovno socialistično načelo u- 
veljaviti povsod. Ta družbeni do
hodkovni sistem — kdor več ustvar
ja — mora tudi več družbi dajati. 
Ce bo prišlo do realnih izračunov, 
se ne bojim, da bi kmet obogatel. 
Šele takrat bomo videli, da gre tu 
predvsem za povsem povprečne do
hodke. Na tem sistemu je  treba de
lati predvsem analitično in stro
kovno. Gre pri tem za resnično no
ve odnose. Pri tem bomo morali 
vsi pomagati.



STRAN

IN F O R M A C IJ A  0 D E H  
S A M O U P R A V N IH  O R G A N O V
P O D JET JA

I. seja delavskega sveta pod je t
ja, ki je  bila 26. 2. 1972, je  bila 
nam enjena predvsem  obravnavi 
poslovanja v preteklem  letu  in 
potrditve bilance za leto 1971.

V prvi točki dnevnega reda je 
DSP potrd il poročilo o izvršitvi 
sklepov predhodne seje in  sp reje l 
tri sklepe:

1. Da se v 58. in v vseh drugih 
členih p rav iln ika  o delitvi oseb
nih dohodkov beseda »nagra
da« črta  in se nam esto n je  vstavi 
»delež iz dobička«, k er so to sred 
stva osebnih dohodkov, ki se šte
jejo v povpreček za uveljav ljan je  
raznih nadom estil.

2. Sklep 84. (četrte) seje DSP s 
katerim  se u re ja  izplačilo posa
meznih povračil, ki brem enijo  
m ateria lne stroške, se uskladi s 
členi veljavnega p rav iln ika, ki ga 
je DSP spreje l 30. 12. 1971.

3. DSP sklene in  daje  uradno 
tolm ačenje, da se določbe 58. čle
na P rav iln ik a  o delitvi osebnih 
dohodkov uporab lja jo  šele pri iz
plačilu OD iz dobička, u s tv a rje 
nega v letu  1972, ker se je  dodatek 
za stalnost v le tu  1971 obračuna
val med letom  v osnovni obračun
ski postavki.

V drugi točki dnevnega reda je  
podal obširno poročilo o gospo
darjen ju  pod je tja  kot celote v 
preteklem  le tu  in po posam eznih 
delovnih enotah  obratov glavni 
direktor V eljko K rižnik.

A naliziral je  pogoje poslovanja, 
objektivne in  sub jek tivne vplive 
na rezu lta t poslovanja (suša, 
sprem em ba cen, re la tivna m an jša  
zaposlitev in večji fizični obseg, 
povečana produktivnost, gospo
darjenje s sredstv i itd.).

Delavski svet je  v celoti sp re
jel poročilo in  oceno poslovanja 
in sklenil, da se po trd i zaključni 
račun pod je tja  ko t celote za leto 
1971, ki za jem a vse sam ostojne in 
nesam ostojne organizacije združe
nega dela.

P otrd il je  predlog delitve celot
nega dohodka in predlog delitve 
dohodka.

P ri tem  je  obravnaval tudi po
ročilo kom isije za popis te rja tev  
in obveznosti in  n jen  predlog za 
likvidacijo ugotovljenega s tan ja  
31. 12. 1971.

DSP je  spreje l predlog komisije, 
ki nalaga strokovnim  službam  
podjetja , da ukrepajo  za ažurno 
evidenco in izterjavo dolžnikov.

P otrd il je  več predlogov odbora 
za poslovne zadeve:

1. Obvezno fo rm iran je  akum u
lacije v nekaterih  delovnih eno
tah  obratov glede na kon ju n k tu r
ne pogoje gospodarjenja.

2. P ok rivan ja  izgube v dveh 
delovnih enotah v obliki posojila 
iz podjetn iških  dohodkov z 2 od
stotno obrestno m ero in obvezo, 
da ga vrnejo, ko dosežejo dobiček 
v poslovanju.

3. Iz sredstev  za porabo se iz
loči 13,5 % za skupni sklad skup
ne porabe.

4. P rispevek  7 % iz čistega do
bička delovne enote obratov za 
DE S kupne službe se ne realizira, 
ker ta  enota ni v celoti realizira la  
p lan iran ih  stroškov, je  pa tudi do
segla dodatno eksterno realizacijo.

5. Odbor za finančne zadeve naj 
prouči obveznosti za odplačila in 
vesticijsk ih  k red itov  DE V ital in 
M irosan.

V nada ljevan ju  je  DSP sp reje l 
več sklepov:

— P o trd iti je  sprem em be in 
dopolnitve ustanovitvene pogod
be K m etijskega poslovnega zd ru 
žen ja v L jubljan i, kot jih  je  p red 
lagalo združenje.

— K m etijskem u poslovnem u 
združenju  v L jub ljan i daje  so
glasje k ustanovitv i sekcije za 
m lekarstvo, sekcije za p e ru tn in ar
stvo in sekcije za m esno industri
jo.

— P od jetje  se preko svoje de
lovne enote M leko vk ljuču je  v 
članstvo sekcije za m lekarstvo pri 
K m etijskem  poslovnem  združe
n ju  v L jubljan i. Sorazm erni del 
za k ritje  stroškov sekcije, ki se 
odm eri pod je tju  za članstvo v 
sekciji, nosi DE Mleko. P odjetje  
zastopa v sekciji predstavnik , ki 
ga določi svet delovne enote Mle
ko.

— P od jetje  se preko svoje de
lovne enote K ooperacija vk ljuču je  
v članstvo sekcije za p e ru tn in ar
stvo pri K m etijskem  poslovnem 
združenju  v L jubljan i. Del stro 
škov sekcije, ki se odm eri podjet
ju  za članstvo v sekciji, nosi DE

K ooperacija. P odjetje zastopa v 
sekciji predstavnik, ki ga določi 
svet delovne enote Kooperacija.

— P odjetje  se preko svojega 
obrata M esnine vk ljuču je v član
stvo sekcije za mesno industrijo  
pri K m etijskem  poslovnem zdru
ženju v L jubljani. Del stroškov 
sekcije, ki se odm eri podjetju  za 
članstvo v sekciji, nosi obrat Mes
nine. Podjetje zastopa v sekciji 
predstavnik, ki ga določi delavski 
svet obrata  Mesnine.

— P od jetje  se preko DE Ko
operacija in  DE K m etijstvo Š m ar
je  vključi v Zadružno zvezo Slo
venije.

V saka od enot im a v zvezi po 
3 predstavnike, ki jih  izvolita sve
ta  DE K ooperacija in DE K m e
tijstvo  Šm arje.

Za podpis pogodbe o vstopu n a
ših enot v  Zadružno zvezo Slove
n ije  pooblašča DSP predsednika 
sveta DE K ooperacija in K m etij
stvo Šm arje.

— Delavski svet podjetja sogla
ša s pristopom  k sam oupravnem u 
sporazum u grupacije »km etijski 
kom binati« novih članic in  to 
Poslovnega združenja S tyria Ma- 
ribor-C elje, Poslovnega združe
n ja  za km etijsko m ehanizacijo 
L jubljana, K onjerejskega zavoda 
Lipica te r  K m etijske zadruge Do
brepolje.

— Na predlog delovne enote 
G ozdarstvo sprejm e gospodarski 
n ačrt za gozdnogospodarsko enoto 
Š m arje pri Jelšah, ki ga je  izde
lalo Gozdno gospodarstvo Celje, ki 
predvideva sm ernice gospodarje
n ja  v obdobju od 1. 1. 1971 do 31. 
12. 1980.

Gospodarski n ačrt bo predložen 
v po trd itev  Republiškem u sekre
ta ria tu  za gospodarstvo in S kup
ščini občine Š m arje pri Jelšah.

— Delavski svet podpira akcijo 
»Šm arje«, v katero  se naj podjet
je  aktivno vključi za zbiranje 
sredstev in  s tem  doprinese svoj 
del za uspeh te  akcije.

— Na predlog obrata  M esnine 
se ustanovi poslovna enota M esni
ca in  delikatesa v  Zagorju, ki po
slu je v sklopu obrata  Mesnine.

— P ri vseh naših prodajalnah, 
ki izpolnjujejo san ita rne  in teh 
nične pogoje za prodajo pak irane 
sveže zelenjave, je  v registru  raz

širiti poslovni predm et še na pro
dajo »pakirane zelenjave«.

— Pritožbi tov. O struh Pavla, 
zaposlenega v km etijski apoteki v 
Celju kot poslovodja, ne ugodi in 
potrdi odločba kom isije za zašči
to delovnih dolžnosti št. D -ll/71 z 
dne 30. 12. 1971.

— Komisiji za izvajan je sam o
upravnega sporazum a »km etij
skih kom binatov dostavi predlog 
za dopolnitev sporazum a v zve
zi z določitvijo višine povrnitve 
stroškov prenočevanja šoferjem, 
sovozačem in drugim  delavcem, 
ki prenočujejo na terenu, k je r ni 
prenočišč v družbenih podjetjih, 
pavšalno v znesku 30,00 din za en

k ratno  prenočevanje brez predlo
žitve posebnega računa.

II. Odbor za poslovne zadeve je 
im el sejo 18. 2. 1972. Na seji je 
obravnaval gospodarjenje podjet
ja  kot celote in po posam eznih e- 
notah v  le tu  1971.

K ritično so analizirali uspehe 
ozirom a neuspehe te r  sprejeli 
predloge sklepov za DSP, za po
trd itev  bilance za leto 1971 in 
predloge za delitev dohodka.

V nadaljevan ju  je odbor obrav
naval več tekočih zadev in  spre
je l naslednje sklepe:

— P rošnji G robelnik Ivana ne 
ugodi, ker ni bil izdan pismeni 
nalog za nadurno delo, n iti po tr
jena upravičenost podaljšanja de
lovnega časa od stran i za to po
oblaščenih delavcev.

V pristo jnost OZD pa ne spada 
neposredna presoja ali je bilo ta 
ko delo objektivno potrebno ali 
ne.

— P otrdi poročilo glavnega di
rek to rja  o odobrenih službenih 
potovanjih  v  inozemstvo v  času 
od 26. 9. do 31. 12. 1971.

— Od 1. 1. 1972 dalje  se poveča 
vrednost obračunske osnove za 
5 %.

— Na predlog oddelka za zem
ljišča se izvrši popravek vrednosti 
zemljišč DE ZH.

— Na predlog oddelka za in te r
no kontrolo se uvede proti poslo
vodji m esnice v K obaridu disci
plinski postopek zaradi ugotovlje
nega p rim an jk lja ja .

— Soglaša s predlogom HS,_ da 
poravna solastniku stanovanjske 
hiše v Celju, Jenkova 38, naš de
lež stroškov vzdrževanja hiše v 
znesku 3.800 din. V bodoče pa mo-

(Nadaljevanje na 4. strani)Udeleženci seminarja za samoupravljalce in vodilne delavce

Delavski svet podjetja je 26. 2. 1972 sklenil, da se tudi Kme
tijski kombinat »Hmezad« pridruži z željo in predlogom tistim 
družbenopolitičnim organizacijam, skupnostim, delovnim organi
zacijam in društvom, ki se zavzemajo, da se tovarišu Josipu 
Brozu Titu v drugič podeli odlikovanje »red narodnega heroja« 
z naslednjo utemeljitvijo:

— Tovariš Tito je legendarna osebnost, ki je kot vodja upora 
narodov Jugoslavije in vrhovni poveljnik uspešno vodil narodno
osvobodilni boj do končne zmage in ustanovitev nove sociali
stične Jugoslavije.

'Ves čas po vojni je na čelu narodov Jugoslavije. Pod njego
vim vodstvom smo obnovili porušeno domovino, razvijali gospo
darsko moč države, stalno večali standard in gradimo nove od
nose med ljudmi na samoupravljanju. V vseh težkih obdobjih 
v povojnem času je znal odločno ukrepati za neodvisnost naše 
domovine in za bratske odnose med narodi in narodnostmi 
v državi.

Ponovno odlikovanje z »redom narodnega heroja« se naj 
tovarišu Titu podeli za njegov 80. rojstni dan.



(Nadaljevanje s 3. strani)
ra  HS dati p ristanek na naš delež 
stroškov, preden se popravila zač
no.

— Prošnji Kozmelj Izidorja iz 
Rog. S latine na priporočilo KŠ u- 
godi in priporoči DE KS, da mu 
zaradi težkih gm otnih razm er, voj
ne invalidnosti in bolezni, odpiše 
ostanek obveznosti v znesku 5.998 
din. Ta znesek DE KS kom penzira 
iz podjetniških dohodkov v 1972 
letu.

III. Odbor za splošne zadeve je 
na seji dne 15. 3. obravnaval n a 
slednje zadeve:

1. Sprejel je predlog DSP za raz
delitev sredstev sklada skupne 
porabe na posamezne koristnike.

2. Določil je  višino honorarja za 
predavateljske u re  na sem inarjih  
in tečajih, ki jih  organizira pod
jetje.

3. Sprejel je  predpis za sistem 
sko ureditev organiziranja kori
ščenja dopustov v počitniških do
movih podjetja in pogodbenih k a 
pacitetah, ki bi se naj po potrebi 
angažirala za dopustovanje delav
cev podjetja.

Ta predpis se glasi:
1. Kapacitete
P odjetje razpolaga za letovanje 

z naslednjim i zm ogljivostm i:
a) Počitniški dom v Crikvenici
30 ležišč
b) Počitniška skupnost Žalec —
Biograd/m  40 ležišč
c) Golte — planinski dom 16
ležišč
Skupaj 86 ležišč
d) Pogodbene kapacitete pri tu 

rističnih  organizacijah angažirajo 
n a  podlagi prijav.

2. Gospodarjeneje in vzdrževa
nje

Počitniški domovi so osnovna 
sredstva sklada skupne porabe. 
O bjekti v Crikvenici in Golteh so 
v up rav ljan ju  DE Gostinstvo, ki 
z njim i gospodari, im a točno evi
denco inventarja , skrbi za vzdrže
vanje in zaščito objektov. Stroški 
am ortizacije, velikih popravil in 
tekočega vzdrževanja brem enijo 
skupna sredstva podjetja — sklad 
skupne porabe.

S počitniškim i hišicami v Bio
gradu na m oru gospodari Počitni
ška skupnost .Žalec.

3. Koriščenje in razporejanje
— Razporeditev letovanja n a

pravi kadrovski oddelek podjetja  
na podlagi prijav.

— Vsi interesenti, ki želijo do
pustovati v enem iz navedenih le
tovišč, se m orajo prijav iti do 30. 
aprila t. 1. Razporeditev in usk la
ditev interesov bo v 15 dneh. (Ob
razce dobite na upravi enote). K ra
ji možnih letovišč pri turističnih  
organizacijah bodo objavljeni 
pravočasno.

— V prim eru večjega števila 
prijavljencev na določen term in

odloči o razporeditvi kom isija za 
družbeni standard  po raznih  k r i
te rijih : (šoloobvezni otroci, social
ne razm ere, še ni letoval itd.).

— S prostim i kapacitetam i, ki 
niso zasedene do navedenega ro
ka, prosto razpolagajo uprav itelji 
domov.

4. Cene
Dnevni penzion za Biograd/m  

in Crikvenico je  v sezoni od ca.
42.00 do 45,00 din za odrasle, otro
ci od 2 do 10 le t polovico, za o tro
ke do 2 le t (brez rednega obroka)
12.00 d in ; vse brez tu ristične ta k 
se.

Točno ceno bomo sporočili.
Penzion na Golteh v zimski se

zoni za depandanso znaša 63 do 
75 din in ga lahko plačate v po
sebnih bonih s popustom  23 %.

Za letno sezono pa še cene niso 
znane.

5. Napotnice, odjava, plačilo
— Na podlagi p rijave in  razpo

reditve izda napotnica KAO. Po 
sprejem u napotnice m ora korist
nik takoj vplačati akontacijo  v vi
šini 10 “/o celotnega penziona za 
Crikvenico in Golte te r  za pogod
bene domove na b lagajni podjetja, 
za Biograd/m  pa pri Počitniški 
skupnosti Žalec.

— O djava letovanje je  mogoče 
vsaj 15 dni pred nastopom. Za 
poznejše odjave zapade 10 % a- 
kontacija.

— Plačilo penziona m orate v 
celoti poravnati 10 dni pred nasto
pom le tovanja v gotovini ali kom 
binirano z izjavo DE/O do višine 
regresa, ki ga dobi, ali samo z iz
javo DE/O, če m u regres pokriva 
celoten penzion.

6. Obračun
— O bračune za izkoriščene pen

zione dostavlja DE Gostinstvo di
rektno blagajni v FC.

— Počitniška skupnost Žalec iz
stavlja obračune direktno DE/O. 
(Eventualno razliko je moral vsak 
pred nastopom letovanja poravna
ti v gotovini.)

— Pogodbene počitniške oz. tu 
ristične organizacije izstavljajo  
račune skupaj s kopijo napotnice 
FC, ki jo poravna v skladu s po
godbo.

7. Regres za dopuste
— V skladu s sam oupravnim  

sporazum om  je po fin. načrtu  do
ločeno 300 din povprečno na za
poslenega.

— Način razdelitve bo določil 
DSP enotno za podjetje na pod
lagi večinskega predloga sind ikal
nih organizacij po DE.

Kadrovski oddelek izda po po
treb i dodatna navodila za izvaja
n je organizacije letovanja.

4. Odobril je  sofinanciran je po
sebne km etijske oddaje po p ro
gram u Radia Š m arje pri Je lšah  v 
znesku din 5.000.

DOSEDANJA OBDELAVA 

NA ELEKTRONSKEM RAČUNALNIKU
Naš kombinat ima lastni elektronski računalnik. Delo na tem raču

nalniku je organizirano prek Elektronsko računalniškega oddelka (ERO) 
skupnih služb kombinata. V letu 1971 je moral kombinat pokriti 910.000 
din stroškov tega oddelka. To pa je strošek, ki nas zavede, da nekoliko 
natančneje pomislimo na to, kakšne koristi imamo od njegovega dela.

Delo elektronsko računskega oddelka se je  začelo leta 1967. Toda vse 
do 31. maja 1970 se je  moral oddelek posluževati računalnikov drugih 
podjetij (EMO, Saturnus) in šele od tedaj naprej obdelujejo podatke na 
lastnem računalniku.

V tem času je  oddelek doživljal razvoj kot vsaka nova organizacija. 
Pridobiti in izšolati je  moral ustrezne kadre, saj ni skoraj v nobeni dejav
nosti potrebnih tako specializiranih kot v tej. Tako ima ta oddelek danes 
že precej usposobljen kader, ki ga sestavljajo  vodja oddelka, 1 sistem 
inženir, 2 organizatorja, 2 program erja in drugi kader (šifrant, kontrolor 
dokumentacije, operaterji itd.)

Na računalniku je  bilo v letu 1971 opravljenih 1.393 ur, od tega za 
potrebe delovnih enot in obratov 1090, za testiranje programov 280 ur 
in za tuje naročnike 23 ur. Za potrebe Kombinata je  bilo izdelanih 56 
programov za različne obdelave na računalniku. Po posameznih obratih 
in DE so bile opravljene naslednje storitve:

Obrat — DE Računalnik Sortirka
ur

Zluknjanih
kartic

ur

1. Kmetijstvo Žalec 45 90 22.300
2. Kmetijstvo Radlje 10 20 6.800
3. Sadjarstvo Mirosan 22 44 6.400
4. Vrtnarstvo 11 22 4.100
5. Gozdarstvo 4 8 1.100
6. Kooperacija 71 142 28.600
7. Mesnine 374 748 242.300
8. Mleko 193 386 318.100
9. Hmezad 52 104 15.200

10. Vital 143 286 265.800
11. M ešalnica krmil 43 86 12.370
12. Strojna postaja 83 166 89.400
13. Gostinstvo 14 28 4.570
14. Kmetijstvo Šmarje 8 16 4.200
15. Komercialni center 64 128 14.600
16. Hladilnica 7 14 2.230

V S E G A 1.090 2.180 1,038.070

Za posamezne DE in obrata je  ERO opravil torej zelo različen obseg 
storitev. Toda to so podatki samo o količinskem obsegu. Bolj pomembna 
pa je  vsebina storitev oziroma izdelki, ki jih daje ta oddelek. Ravno v 
tem pa je  napravil ta oddelek precejšen korak naprej.

Poleg običajnih obdelav smo v letu 1972 prvič dobili podatke, ki ne 
služijo samo evidenci, ampak tudi neposredno pomagajo posameznim 
službam pri delu. Kot prim er za to naj navedem mesečno analizo prodaje 
po kupcih.

Na področju evidence je  opravljal ERO naslednja dela:
— materialni obračun za DE/O: Sadjarstvo Mirosan, Mesnine, Mle

ko, Hmezad, Vital, M ešalnica krmil, Strojna postaja, Gostinstvo in Cen
tralno skladišče:

— fakturiranje za: obrat Mesnine, DE Mleko, DE Vital, DE M ešal
nica krmil:

— obračun osebnih dohodkov je  vpeljal ERO šele v letu 1972 in 
sicer za vse DE in obrata:

— evidenco in obračun osnovnih sredstev z načrtom in obračunom 
amortizacije vodi ERO za vse obrate in DE;

— za vse DE in obrate in DE vodi tudi personalno evidenco.
(Nadaljevanje na 10. strani)

Pogled na mesto Žalec pred začetkom spomladanske sezone.
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POGODBA ZA PROIZVODNJO HMELJA
Hmeljarski odbor pri DE Koopera
cija je  na 4. redni seji dne 18. 2. 
razpravljal o tezah hm eljske po
godbe za letos.

Pogodba o proizvodnji hmelja za 
letos ostane v načelih in smislu čle
nov pogodbe enaka kot je bila v 
letu 1971. Spremenijo se samo vred
nostne postavke posameznih določb 
•ogodbe, glede na večjo  odkupno  

ceno.
Kakor lani se je tudi letos for

mirala odkupna cena hmelja za 
hmeljarja iz predvidene prodajne 
cene hmelja DE Kooperacija do 
Hmezada. Predvidena prodajna ce
na hmelja DE Kooperacija do Elme- 
zada je izračunana na novi pariteti 
dinarja do dolarja upoštevajoč pre
m ijo na izvoz in znaša 32,50 din. Od 
tega zneska se odštejejo stroški 
podjetja in kooperacije ter vlaga
nje kooperacije v  proizvodnjo v 
skupnem  znesku 7,25 din tako, da 
znaša garantirana odkupna cena za 
limeijarja povprečno 25,25 din za 

q suhega hmelja. Stroški in vla
ganje kooperacije vključuje jo  vse

odbitne postavke za režijo 3,50 din, 
do amortizacije 2,50 din in vlaga
nje v proizvodnjo za vrvico, žico 
in kaveljčke 1,25 din. Režija zaje
ma vse dajatve kooperacije po po
godbenih obveznostih tako za in
štitut, vodno skupnost, za ceste, za 
izobraževanje, plače delavcem v 
kooperaciji in podobno.

Amortizacija se pa porabi za pla
čilo anuitet in za izgradnjo novih 
žičnic. Samo za izgradnjo novih žič
nic bo potrebno letos 450 starih mi
lijonov.

Iz povprečne odkupne cene 25,25 
din za kg suhega hmelja bo garan- 

rana cena po vrstah naslednja:
1. vrsta 25,70 din

II. vrsta 25,30 din
III. vrsta 21,65 din
IV. vrsta 18,60 din
Prav tako se DE Kooperacija ob

vezuje izplačati proizvajalcu 70 °/'o 
dosežene razlike, če bo dosežena 
povprečna prodajna cena višja od
32,50 din. Pred obračunom razlik se 
mora upoštevati 3. člen Pravilnika

Tako so postavili enega od zadnjih drogov v žičnici v Malih Braslovčah

o lormiranju in koriščanju sredstev 
rizičnega sklada hmeljarske proiz
vodnje v DE Kooperacija, k i je bil 
prejet 25. 2. 1972.

DE Kooperacija bo na vseh po
godbenih površinah opravila s svo
jimi zaščitnimi sredstvi in svojimi 
traktorskimi škropilnicami zaščitno 
službo po navodilih Inštituta in za 
opravljeno delo zaračunala 1.700,00 
din na ha. Podražitev zaščitne služ
be od lani za 50,00 din gre na račun 
dražjih zaščitnih sredstev. V koli
kor proizvajalec opravi škroplje
nje sam, mora upoštevati navodila 
Inštituta. Zaščitna sredstva mu v 
tem primeru kreditiramo brezobre
stno do oddaje hmelja. Že upeljan 
način prevzema zelenega hmelja bo 
tudi letos in bo DE Kooperacija za
računala za opravljeno delo, to je  
za sušenje, skladiščenje in basanje 
1,85 din za kg suhega hmelja.

Zavarovanje hmelja proti toči, po
žaru in viharju je pogodbeno ob
vezno. DE Kooperacija bo po po
oblastilu proizvajalca za njegov ra
čun skenila to zavarovanje v zava
rovalnico Sava. Zavarovalna premi
ja ostane ista kot lani, samo s to 
razliko, da se zaradi poenostavitve  
obračuna združijo vse vrste zava
rovanja, to je proti toči, viharju, 
požaru, nezgodno zavarovanje pri 
ročnem in strojnem obiranju v  eno
tni premijski stopnji 7,5 %  od za
varovalne vsote, ki si jo proizvaja

lec določi sam v mejah od 14,00 do
20,00 din za kg suhega hmelja, kar 
se v pogodbi navede. Proti požaru 
se hmelj zavaruje za 25,00 din po 
kg.

Za tekočo proizvodnjo se DE Ko
operacija zavezuje na proizvajalče
vo zahtevo izplačati dve akontaciji. 
Prvo konec meseca maja 1,20 din 
in drugo za obiranje hmelja 6,00 din 
po kg pričakovanega pridelka. 
Akontaciji sta brezobrestni.

DE Kooperacija se obvezuje pre
skrbeti proizvajalcu potrebna umet
na gnojila, opraviti po naročilu 
traktorska dela tam, kjer so dani 
pogoji za to. Nabavljena umetna 
gnojila in opravljene traktorske 
storitve lahko prozvajalec plača ta
koj, ali pa mu jih DE Kooperacija 
kreditira do obračuna hmelja po 
3 %  obrestni meri.

To so glavni elementi letošnje po
godbe o proizvodnji hmelja, ki so 
se spremenili, druga določila so 
ostala ista kot lani in so v pogodbi 
navedena.

Hmeljarski odbor je mnenja, da 
cena hmelja ni preveč spodbudna 
in da bo morala družba višje pre
mirati ta skoraj izključno izvozni 
proizvod.

Svet DE Kooperacija je  predlog 
hmeljarskega odbora na pogodbo o 
proizvodnji hmelja za letos sprejel 
na seji 25. 2. in potrdil.

Ž. S.

A li PRAVILNO GNOJIMO?
Znano je, da morajo imeti rastline za zdravo in nemoteno rast na 

voljo dovolj vseh rastlinskih hranil. Kako velik bo pridelek je najbolj 
odvisno od tistega rastlinskega hranila, ki ga je  v tleh najmanj.

Povprečno porabimo zadnja leta v Sloveniji okrog 110.000 ton gnojil 
ali okoli 130 kg povprečno na ha. To je le okoli četrtino tiste količine 
gnojil, ki jih porabijo v kmetijsko naprednejših državah.

Lansko leto smo v DE Kooperacija porabili okrog 500 ton različnih 
umetnih gnojil ali za okrog 980 ton več kot leto poprej. To je lep napre
dek, vendar ob tem ne smemo mimo dejstva, da je gnojilno razmerje, se 
pravi, poraba posameznih gnojil, zelo neugodno. Poglejmo nekaj številk 
iz lanskega leta. Porabili smo 786.405 kg čistega dušika, 334.102 kg P205 
(fosforja) in 399.595 kg K20  (kalija). Če te številke primerjamo med se
boj, dobimo razmerje 1:0,4:0,5. Če vemo, da bi bilo pravilno razmerje 
1:1,1:1,4, vidimo, da je  naše gnojilno razmerje globoko v škodo fosforja 
in kalija. S tem pa seveda ne mislimo, da bi zmanjšali količine dušika, 
ampak moramo povečati porabo fosforja in kalija.

To pa ne velja samo za naše področje, ampak za vso Slovenijo. V 
potrditev tega navajam  podatke dr. Leskoška objavljene v knjigi Prak
tično gnojenje.

Obdobje P o raba kg/ha obdel, zem lje R azm erje h ran il
N P20 5 K20  N P20 5 K20

1957—1959 11,3 13,7 12,3 1 : 1,2 : 1,1
1963—1965 15,9 18,1 13,0 1 : 1,1 : 0,8
1966—1968 18,6 15,4 12,3 1 : 0,8 : 0,65
1969 22,8 13,8 9,7 1 : 0,6 : 0,4

Podatki nam lepo kažejo, kako ipostaja razmerje med porabljenimi 
hranili vedno bolj neugodno.

Če upoštevamo še porabo hlevskega gnoja, se razmerje nekoliko po
pravi predvsem v prid kalija.

V Sloveniji je trenutno naslednje razmerje med porabljenimi hranili 
v mineralnih gnojilih in hlevskem gnoju (podatki dr. Leskoška).

Kg/ha
V mineralnih gnojilih
V hlevskem gnoju

N P2Os k 2o

23 14 10
22 15 36

45 29 46
(Nadaljevanje na 6. strani)
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Za nežne sadike novih sort hmelja je na polzelo prispela šota iz Poljske. 
Od tu jo razvažajo še na druge PE.

(Nadaljevanje s 5. strani)
Skupno porabimo torej v Sloveniji v povprečju 45 kg N, 29 kg P20 5 

in 46 kg K20  na 1 ha obdelovalne zemlje.
Dušika in fosforja damo trenutno enake količine iz hlevskega gnoja 

in mineralnih gnojil, medtem ko je kalija porabljenega v mineralnih gno
jilih le dobra četrtina, ostalega pa damo s hlevskim gnojem.

Kje so vzroki za takšno stanje? Prav gotovo jih moramo iskati na 
tržišču z umetnimi gnojili in v znanju oziroma neznanju porabnikov.

Majhna poraba fosfornih gnojil je prav gotovo tudi posledica nestal
ne dobave tovrstnih gnojil (predvsem žlindre). Namesto žlindre navadno 
ne kupimo drugih gnojil ali pa kupimo več dušičnih gnojil oziroma kom
biniranih gnojil z visokim odstotkom dušika.

Na porabo kalija bistveno vpliva visoka cena teh gnojil, odkar ni 
več regresa. Cene dušičnih in fosfornih gnojil so s cenami km etijskih 
pridelkov v podobnem razmerju, kot v ostalih bolj razvitih evropskih 
državah, kalijeva gnojila pa so pri nas občutno dražja, kot drugje.

Našteli smo le nekaj vzrokov za nepravilno gnojenje. Je pa še prav 
gotovo mnogo drugih. Če odštejemo dejstvo, da zelo radi gnojimo z du
šičnimi gnojili, ker se njihov učinek najhitreje pozna, je  verjetno glavni 
vzrok takega stanja »gnojenje na pamet«. To pomeni, da največkrat gno
jimo po občutku in ne po dejanski potrebi posameznih hranil. Priznati 
moramo, da vse premalo uporabljamo zelo poceni pripomoček, to je ke
mično analizo zemlje. Standardna kemična analiza sicer ni edini in po
polni način za določenje prim ernih vrst in količin potrebnih gnojil, je pa 
način za izboljšanje strokovnosti pri rabi gnojil. Z uporabo porabljene 
analize na vsakih štiri do šest let, bi storili ogromno za izboljšanje go
spodarnosti pri uporabi umetnih gnojil. Priznati moramo, da delamo ne
odpustljivo napako, ker to metodo tako malo uporabljamo.

Poleg vsega naštetega pa je  zelo važen moment, ki bi mnogo pripo
mogel k pravilni rabi gnojil, tudi poznavanje sortimenta, to se pravi 
gnojil, ki so nam trenutno na razpolago. Danes ne bi smelo biti več go
spodarja ali delavca v kmetijstvu, ki ne bi vedel kaj so enostavna in kaj 
mešana ali kompleksna gnojila in kakšna je razlika med njimi. Vendar 
o tem v prihodnji številki.

Poglejmo si le še, na kakšen način naj izkažemo gnojilne norme. Od 
kar so umetna gnojila poznana, se je običajno govorilo o kg ali vrečah 
gnojila za določeno površino oziroma njivo. Dokler smo imeli na razpo
lago samo enostavna gnojila, ki so vsa vsebovala približno enak procent 
določenega hranila (npr. dušična z okoli 20 %, fosforna s 15 ali 16 % 
P2O5 in kalijeva sol s  40 %  K20), je to še kar zadostovalo. Zadnja leta 
pa se je  število različnih kombiniranih gnojil zelo povečalo, pa tudi eno
stavna gnojila vsebujejo zelo različne odstotke hranil. To pa pomeni, da 
tako enostavno izražanje, kot ga poznamo, ne zadostuje več, ampak se 
moramo naučiti, kakšne količine čistih hranil potrebujemo za posamezne 
njive ali rastline.

Poglejmo kako izgleda tako računanje?

1. primer: Koliko P2O5 (fosforja) vsebuje 500 kg 16 % superfosfata?

Primer: 1 ha krom pirja smo gnojili z naslednjim i gnojili

150 kg 25%  KAN; 400 kg superfosfata 17 %  in 250 kg kalijeve soli 40 %. 
To je  hranil:

150 X  25 _  37 5 kg Ni 400 X  17 =  e8 kg p2o 5i 250 X_40 =  ]00 kg k 2o  
100 100 100

Vprašamo se, koliko gnojila 8-16-22 rabimo nam esto enostavnih 
gnojil?

Pri kom biniranih gnojilih 'se ravnamo predvsem  po količini dušika v 
gnojilu. Če torej vemo, da rabimo za gnojenje 1 ha krom pirja (brez do
gnojevanja) 37,5 kg N, izračunamo potrebno količino gnojila 8-16-22 ta 
kole:

3 7 ^ X 1 0 0 -=  470 kg 
8

To pomeni, da je  v 470 kg gnojila 8-16-22 enaka količina dušika kot 
v 150 kg KAN. Poleg dušika pa je  še

470 X  16 
100

=  75,2 kg P20 5, 470 X  - -  =  103,4 kg K20  
100

Fosforja je torej v 470 kg kom pleksnega gnojila 8-16-22 le za 7 kg, 
kalija pa za 3 kg več kot v običajnem odmerku enostavnih gnojil.

To so bili primeri za izračunanje čistih hranil v določeni količini 
gnojila.

Lahko pa izračunamo tudi količino gnojila, če nam je poznana koli
čina potrebnega čistega hranila. Postopek je  tu obraten.

Primer: Koruzo želimo dognojiti s 60 kg/ha N, koliko 25 %  KAN 
potrebujemo?

60X_100 =  240 kg 25 0(i KAN
25

Splošno pravilo za te izračune je  naslednje:

, ... hranilo v kg X  100
%  hranila v gnojilu

Vsi primeri izračuna so vzeti iz knjige dr. Leškoška: Praktično gno
jenje.

Vsem nam mora biti jasno, da ne bomo že kai ju tri prešli na takšno 
izvajanje gnojilniških norm. Vendar pa bomo z malo prakse in iznajdlji
vosti večino teh računov opravili kar na pamet. Eno pa nam mora biti 
jasno; že sedaj ne bi smelo biti kmeta, ki mu ne bi bilo razumljivo, kaj 
je to hranilo in kaj gnojilo.

Iz vsega povedanega je  razvidno, da je  na področju gnojenja z mi
neralnimi gnojili mnogo momentov, od katerih je odvisna uspešnost pri
delovanja km etijskih rastlin, zato ne bo odveč; če bomo tem vprašanjem  
posvetili več časa. Le z neprestanim  izpopolnjevanjem znanja in sprem
ljanjem dosežkov v industriji um etnih gnojil bomo lahko izboljšali stro
kovnost in gospodarnost gnojenja.

(Nadaljevanje sledi)
ing. S. L.

ali

■ 500X J6 =  8000 =  80kgp2O5 
100 100

Koliko K2O (kalija) vsebuje 250 kg 40%  kalijeve soli? 

250 X  40 _  10.000
100 100

100 kg K20

Za izračunanje čistih hranil v enostavnih gnojilih je splošna formula 
torej naslednja:

g ggJi l%Y.. * %  franila =  k g  h ra n ila  
100

Pri računanju čistih hranil iz kombiniranih gnojil uporabljamo enake 
formule.

ZA APRIL

Od 8. IV. do 15. 4. FLORJANC Julij, dipl. vet., Braslovče, tel. 72-018
Od 15. IV. do 22. IV. OCVIRK Franc, dipl, vet., Vransko, tel. 72-407
Od 22. IV. do 29. IV. ŠRIBAR Edvard, dipl. vet., Šempeter, tel. 71-008
Od 29. IV. do 6. V. OCVIRK Franc, dipl. vet., Vransko, tel. 72-407

Dežurstvo prične v soboto ob 12. uri in traja do naslednje so
bote do P .  ure.

1. maja ne osemenjujemo.
2. maja osemenjuje dežurni veterinar.
3. maja osemenjujemo redno.
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STRAN C7

Strojna rez  h m elja  v  praksi
SPREMENITI TEHNOLOGIJO PROIZVODNJE NEKE POLJŠČI

NE, KI JE DESETLETJA USTALJENA, NI LAHKA STVAR. ZATO 
SE NE SMEMO ČUDITI, DA JE OD PRVIH POSKUSOV STROJNE 
REZI NA HMELJARSKEM INŠTITUTU V ŽALCU, DO PRVE ŠIRŠE 
UVELJAVITVE V PRAKSI PRIŠLO ŠELE PO SEDMIH LETIH.

Vzrokov je  gotovo več. Glavni vzrok je  vsekakor dovolj in 
sorazmerno poceni delovna sila, ne mnogo manjši pa pomislek o 
kvaliteti rezi in vplivu na pridelek.

Obrat Kmetijstvo Žalec je  v letu 1971 nabavil 3 rezalnike 
nem ške firme W allner in 3 rezalnike, ki jih izdeluje Strojna po
sle j3 v Žalcu. S temi rezalniki je  bilo obrezano okrog 105 ha hme
ljišč. Rez je  potekala v času med 10. in 22. aprilom na različnih 
tleh in na nasadih različne starosti. Za rez so bila posamezna hme
ljišča različno pripravljena: samo odorana, odorana s strojnim od- 
kopalnikom in celo ročno odkopana. V vseh variantah je strojna 
rez uspela (odkopavanje pred strojno rezjo seveda nima smisla), 
ne glede na tir) stroja (domač ali uvožen).

Med vegetacijo z nadaljnjo oskrbo ni bilo problemov. Poganj
ki so po rezi sicer pognali na večji površini in številnejši, a so 
bili s predčiščenjem odstranjeni do optim alnega števila. Motenj 
v rasti, oziroma praznih mest (prenizka rez) ni bilo, pridelek proti 
ročni rezi pa tudi ni hli manjši.

Zelo zinimiva je  strojna rez tudi iz ekonom skega stališča, saj 
da velik prihranek dela, oziroma sredstev. Pri isti predpripravi 
hmeljišč (brananje, odoravanje) je potrebno za 1 ha za ročno odko
pavanje in ročno rez 115 ur živega dela, za strojno rez pa le 3 do 
4 strojne ure.

Iz vsega navedenega sledi, da je strojna rez praktično in eko
nomsko sprejem ljiva.

ing. Jože Breznik

Naša dolgoletna delavca z Mirosana Katica in Viktor režeta cepljenke 
na čep na vrbenskem polju

močno pospešuje oblikovanje rod
nega nastavka za prihodnje leto. 
Z dušičnim i gnojili spom ladi ne 
dognojujem o, ker bi s tem  povzro
čili le bujnejšo rast grmov ih po
znejše dozorevanje plodov, na p ri
delek pa ne m orem o več vplivati.

To je  bilo na kratko o nekaterih  
oskrbovalnih ukrepih, ki jih  mo
ram o opraviti v nasadih jagod, če 
hočemo, da bomo imeli zdrave in 
redne nasade, ki nam  bodo povr
nili vložen denar.

Inž. L. Semprimožnik

Oskrba nasadov jagod
O skrbovanje posevkov in  nasa

dov je  v km etijstvu  zelo važen 
ukrep . To še posebno velja  za in 
tenzivne nasade. Med take spada
jo tud i nasadi jagod na črn ih  fo
lijah . V oskrbo nasada jagod na 
črn ih  fo lijah  spada: popravilo  in 
p ritr je v a n je  folije, čiščenje ple
vela iz rastn ih  m est, odstran jeva
n je  živic, šk rop ljen je  s herbicid i 
in  šk rop ljen je  p ro ti boleznim  in 
škodljivcem .

Prvo spravilo, na katerega pa 
ne sm em o pozabiti vse leto, je  po
pravilo  ozirom a p ritr jev a n je  foli
je. N asad m oram o redno preg le
dovati in  folijo povsod, k je r jo 
veter privzdiguje, ponovno p r itr 
d iti. Če smo ob sa jen ju  folijo po
vršno zasuli z zemljo, bomo imeli 
tega poprav ila  veliko, če pa smo 
to delo dobro opravili m ed letom, 
ne bomo im eli dodatnega dela.

P redvsem  v prvem  le tu  po sa 
jen ju , ko so sadike še slabo raz
raščene, je  potrebno iz rastn ih  
m est odstran jeva ti plevel. Ta se 
nam reč v odprtinah  v fo lijah  še 
h itre je  razv ija  kot na nepokriti 
zem lji. Istočasno s tem  delom po- 
sajam o tud i p razna m esta.

Še pred  cvetenjem  m oram o od
s tran iti tud i vse m ladike, ki so 
pognale iz živic. Paziti m oram o, 
da jih  porežem o ne pa potrgam o, 
ker lahko s, tem  poškodujem o m a
tično rastlino . S tem  ukrepom  raz
redčim o nasad tako, da imamo 
na fo lijah  sam o rastline, ki ra s te 
jo na sad iln ih  m estih.

Zelo važen ukrep, ki ga nikakor 
ne smemo opustiti, je  škropljen je 
nasadov s herbicidi. V nasadih  za 
p ridobivanje sadik ali v proizvod
nih nasad ih  škropim o po vsej po
vršin i. V in tenzivn ih  nasadih , k jer 
uporab ljam o črno folijo, pa škro
pimo le vm esne peti med posam ez
nim i gredam i.
P ro ti plevelom  v jagodah lahko 
uporab ljam o naslednje herbicide: 
sim azin 1,50 kg na ha, tenoran  6- 
8 kg/ha, dym id 5—8 kg/ha in  gra- 
m oxon 4 1/ha.

S sim azinom  škropim o obdela
na tla  po ob iran ju , delu je na se
m enske plevele.

T enoran uporabljam o pred vz
nikom  plevela, preden se pojavijo 
cvetni popki in  deluje proti se
m enskim  plevelom . To sredstvo 
uporabljam o običajno v nasadih 
brez folije. Dymid uporabljam o po 
okopavanju  zgodaj spom ladi, de
lu je  proti sem enskim  plevelom . Z 
gram exom  škropim o m ed vrstne 
prostore v nasadih  na črni foliji.

To je  herbicid, ki uničuje vse 
zelene dele rastlin . Zelo dobro u- 
č inkuje na travna te  plevele. P ri 
šk rop ljen ju  pa m oram o biti zelo 
pazljivi, da ne poškropim o tudi 
jagod.

S tem  sredstvom  bomo poškro
pili tud i naše nasade. K er je  sred
stvo zelo s tru p en o ,, m oram o opo
zoriti tud i na previdnost p ri upo
rabi. Če pride sredstvo skozi usta 
v telo, je že v najm an jših  količi
nah sm rtno nevarno. Tudi če p ri
de na kožo, s.c m oram o skrbno u- 
m iti. K arenca pa je  samo 3 dni. 
D elovanje na rastline  je  tem  bolj
še, čim bolje se rastlina  omoči. 
Uspeh šk rop ljen ja je  boljši, če 
škropim o v rosi, v rah lem  dežju 
ali po dežju. Sredstvo se zelo hitro  
vp ije v rastline, zato dež, ki pade 
km alu  po škropljen ju , ne zm anjša 
delovanja.

Če želimo v nasadih pridelati 
čim več zdravih plodov, m oram o 
jagode tud i redno škropiti proti 
boleznim . Predvsem  pride v po
štev  šk rop ljen je proti plesnim  z 
euporenom . To škropljen je m ora
mo opraviti redno pred In po obi
ran ju .
Če opazimo na rastlinah  znake 
pom anjkan ja hran il, m oram o h it
ro ukrepati. N ajbolje je, če po
trebna h ran ila  raztopim o v vodi 
in jih  z zalivanjem  dodajam o ra s t
linam . Zelo važno je  gnojenje z 
NPK (m ešanim i gnojili), ki ga o- 
pravim o poleti, to je  tako j po obi
ran ju  jagod. To dognojevanje

Le programsko usmerjenim 
kmetijam lepša bodočnost

Nenehno upadanje števila kmečkega prebivalstva vodi strokovne 
službe in tudi kooperante k temu, da iščejo nove možnosti, da bodo kljub 
manjšemu številu delavcev na kmetiji zagotovili večjo proizvodnjo, ki 
bo imela za cilj tudi višji dohodek. Ta cilj je  možno doseči le z:

— izbiro take proizvodnje, ki bo zahtevala čim manj ročnega člo
veškega dela in bo v danih pogojih dala najvišji dohodek;

— nabava vse ßptrebne mehanizacije, ki bo samostojno ali v strojnih 
skupnostih polno izkoriščena;

— taka organizacija dela, ki bo polno delovno moč najbolje izko
ristila;

— in ne nazadnje tudi s primerno velikostjo proizvodnega prostora 
in primernim oblikovanjem cen kmetijskih pridelkov.

Brez nekega posebej organiziranega postopka je del kooperantov ta 
cilj že doseglo. Druga četrtina njih se v proizvodnji še ni opredelila in 
proizvaja mnogoštevilne proizvode predvsem zaradi proizvodnje in ne 
zaradi boljšega dohodka. Groba polovica kmetij pa je takih, ki niso tržni 
proizvajalci, v kolikor pa so, predstavlja ta proizvodnja le minimalna fi
nančna sredstva za kritje osnovnih življenjskih potreb in družbenih ob
veznosti.

Tako stanje kmetij je  vodilo DE Kooperacija k temu, da je že pred 
leti pričela delati na področju usmerjanja kmetij, ki pa ni zavzelo nekih 
večjih obsežnosti.

Nenehno večanje življenjskih potreb in strem ljenja, da bi tudi kmetu 
zagotovili vsaj tisti minimalni dohodek, ki ga prejema delavec v indu
striji, je  povzročilo, da smo se naloge preusm erjanja kmetij lotili bolj 
načrtno.

Tako smo skušali v prvi fazi dela z anketo ugotoviti število kmetij, 
ki že proizvajajo za trg, sedanji in bodoči obseg osnovnih viškov kme
tijskih proizvodov nam enjenih trgu, pregled potrebnih investicij, lastnih 
sredstev in iskanih sredstev za posamezne poslovne enote. V tej analizi 
naj bi se odražali v obsegu in vrsti tržnih proizvodov, v ocenitvi dohodka 
na kmetiji ter v ocenitvi potrebnih investicijskih vlaganj.

Tak okvir dela je  sedaj v teku in bo v kratkem tudi izdelan. Na 
osnovi anketiranja smo iz celote izluščili tiste kooperante, ki so že tržni 
proizvajalci. Naša naloga je, da jim bomo s programom usmeritve kme
tije predlagali tisto proizvodnjo in tisti obseg dela, ki bo v konkretnih 
pogojih najustreznejši. Za vsakega posameznega proizvajalca, ki je spo
soben tržno proizvajati, bomo postopoma izdelali preusmeritvene progra
me, ki bodo s strani naše strokovne službe najustreznejši s tehnološkega 
in seveda tudi iz eknomskega vidika. Tak program bo med drugim zaje
mal tudi potrebna denarna sredstva, ki jih bodo kooperanti prejeli po že 
ustaljenih principih.

Rezultati ankete še niso znani, gotovo pa bo dala nekaj zelo zdravih 
okvirnih podatkov. Važno vlogo bo v danih pogojih odigral faktor člo- 
vek-gospodar, njegova doslednost in iznajdljivost. Vsa prizadevanja na 
tem področju naj bi vodila k specializiranim rejcem, ki bodo razširili 
obseg proizvodnje in istočasno pocenili prozvodne stroške na enoto pro
izvoda, sebi pa zagotovili boljši dohodek

Vošnjak Slavko 
dipl. inž. kmet.
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Lani skoraj vsak 
deseti poškodovan

Vodilo dela službe varstva pri delu pri podjetju je, da je varno delo 
eden izmed nepogrešljivih pogojev za kakršno koli uspešno delo. Pri tem 
se služba zaveda in pri izvajanju sanacijskega, kot letnega programa, 
upošteva tehniške novitete, ki povečujejo zahteve in potrebe za varnejše 
delo. Pri tem je pomembno, da naša zahteva po spoznavanju vseh var
nostnih ukrepov in njihove pravočasne in pravilne uporabe, ne samo na 
delovnih sredstvih, najde odmev tudi pri samih upravljalcin.

Na tem področju je bilo v pretek
lih letih precej storjenega v prid 
neposrednim delavcem. V smislu 
informiranja delavčevih pravic in 
dolžnosti v zvezi z varstvom pri 
delu, je bilo v preteklem letu re
aliziranih 8 seminarjev o varstvu 
pri delu za delavce na izvršilnih 
DM in eden seminar o varstvu pri 
delu za tehnologe in organizatorje 
dela. Skupaj je bilo iz tega področ
ja  izprašanih 141 delavcev. Izobra
ževanje oziroma varnostna vzgoja 
pri delu na delovnem mestu samem 
pa v glavnem ni dobila svojega 
pomena. Mojstri in neposredni vod-

vzrokov za številne nezgode teh 
kategorij, ki so v naših razmerah 
občutno višje od ostalih sorodnih 
delovnih organizacij (npr. Agro
kombinat Maribor 23% ). Ugotov
ljeno je bilo, da neiposrednim vod
jem (oddelkovodjem, skupinovod- 
jem, vodjem proizvodnih enot) v 
toku organiziranja ali vodenja de
la ni bila ovirana možnost za ust
varjanje dovolj ugodnih in varnih 
pogojev dela, da bi lahko v svojih 
delovnih področjih izvajali z zako
nom zahtevane dolžnosti, ki so iz
ražene v tem, da organizirajo in 
vodijo delo tako, da delo ne bo

Nepravilno montirana žarnica v sušilnici hmelja. »Samo da se sveti!« 
Kaj pa bo, če se bo svetilo preveč?

je se te obveznosti brezbrižno izo
gibajo, čeprav so glavni nosilci od
govornosti za varno delo delavcev. 
To trditev utem eljujejo analize de
lovnih nezgod.

V samoupravnem smislu reševa
nja varstva pri delu ima delovna 
skupnost v odboru za splošne zade
ve imenovano komisijo za varstvo 
pri delu, ki na prvi stopnji samo
upravljanja rešuje tovrstno proble
matiko. Poleg te komisije so tudi v 
enotah imenovane komisije, ki bi 
naj obravnavale na svojem področ
ju specifične probleme. Komisija je 
imela v preteklem letu le dve seji, 
na katerih je med drugim razprav
ljala in potrdila predlog osebne za
ščite za posamezna delovna mesta 
ter predlog o pristopu v članstvo 
strokovnega odbora pri Institutu za 
varstvo v Zagrebu, kakor tudi 
smernice za rešitev nekaterih pro
blemov. varstva, ki so nastali kot 
rezultat analiz posameznih delov
nih nezgod.

Iz letnega poročila po analizah 
delovnih nezgod in iz izjav zasliša
nih ponesrečencev je bilo zaključe
no, da je bilo zaradi nesmotrnega 
načina dela, kršitve osnovnih uzanc 
varnega dela in zaradi nepoučeno
sti pri delu nad 45 % vseh delov
nih nezgod. Ta podatek je dovolj 
zgovoren za nadaljnje raziskave

predstavljalo zdravju škodljivih in 
nevarnih virov za delavca. Skratka 
lahko trdimo, da je nastalo večina 
nesreč prav zaradi neodgovornega 
odnosa neposrednih odgovornih vo-

Takole so na m arsikateri sušilnici 
»očiščena« stopnišča. Odgovorni za 

red, izvolite, imate prednost!

dij dela ne samo do varnega dela, 
ampak do dela sploh. Njih zagovor 
je neutemeljiv, če menijo, da za 
konkretna izvajanja niso bile izda
ne zahteve, ali pa nevednost.

S takšnim odnosom nekateri- od
govorni delavci zanem arjajo priza-

PRIMERJALNI PODATKI DELOVNIH
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devanje podjetja in zakonodaje za 
varnejše delo delavcev na delu. Po
sledice takšnega odnosa do odgo
vornosti dela so v lanskem letu bo
trovale štirim nezgodam z invalid
skimi posledicami.
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1967 1.982 211 9.3 10,6 3.241 43,6 15,5 ? 9,5 l o
1968 1.890 190 S.9 10,0 2.015 41,2 10,6 ? 5,9 ? ?
1969 1.557 145 10.7 9,2 2.632 38,2 18,1 422 7,7 ? ?
1970 1.937 172 11.2 8,9 2.891 40,9 16,8 557 9,2 99,1 225
1971 1.967 205 9.6 10,4 2.067 48,8 14,9 593 9,7 93,9 286

Prim erjalni podatki delovnih ne
zgod v zadnjih petih letih kažeio, 
da pogostnost poškodb od 1969 sta l
no narašča, medtem ko resnost le 
opazno upada (glej tabelo I.). Pre
gled poškodovanih po številu za
poslenih preseneča dejstvo, da se 
je v letu 1970. letu ponesrečil le 
vsak 11. zaposleni delavec, medtem 
ko v 1971. letu kar že skoraj ysak 
9. zaposleni delavec. Pri tem moč
no vedi obrat Mesnine, saj je pri 
njih poškodovanih kar 24,3 %  od 
zaposlenih, kar pomeni, da je po
nesrečen skoraj vsak 4. delavec 
(glej tabelo II). Močno so se delov
ne nezgode, kakor ostala obolenja, 
povečala tudi v enoti Vital, kar je 
pripisovati slabšim in neurejenim 
delovnim pogojem. V km etijski pro
izvodnji, razen v vrtnarski dejav
nosti, se je pogostnost kakor res
nost močno zmanjšala. Pogostnost

no vrednost indirektnih stroškov 
delovnih nezgod za družbo, ki bi 
v naših primerih znašala 365.000 
din pri 91.400 din direktnih stro
škov. Iz tega sledi, da je  delovno 
skupnost stala vsaka nezgoda 593 
din oziroma delavca 30 din. Pri tem 
pa niso upoštevane vrednosti stro
škov odškodninskih zahtevkov, ker 
postopki še niso zaključeni.

Pomembnost dela službe varstva 
: delu je  tudi v tem, da so za

ključene m eritve FK pogojev dela 
na posameznih delovnih m estih v 
obratu Mesnine, v enoti Strojna po
stata, DE Mleko ter v PE polnilnice 
v Žalcu. V enoti obrata Kmetijstvo 
so bile opravljene m eritve ropota 
v kabinah traktorjev, na posamez
nih delovnih mestih pri obiralnih 
strojih pa umetna razsvetljava, a 
med škropljenjem  z metasystok- 
som, pa m eritve koncentracije iste-

vrtenja in dovod električne 
JUS?

Stružnica. Kontrola energije očitno nista po

poškodb se je  povečala tudi v eno
ti Strojna postaja, saj imamo regi
striranih kar 8 nezgod več kot v 
preteklem letu. Pri analizi vzrokov 

god pri posameznih primerih so 
bili zajeti samo direktni činitelji, 
ki so za iposledico izzvali poškod
bo. Za nezgode brez posledic ne vo
dimo evidence, čeprav bi bila v 
preventivne nam ene zelo koristna.

Tudi finančnih pokazateljev in
direktnih stroškov fizičnih poškodb 
pri delu ni mogoče realno pokazati, 
ker tudi za to ne vodimo posebnega 
stroškovnega knjigovodstva. Te 
stroške v-naši'praksi le ocenjujemo 
na osnovi znanih direktnih stro
škov. Znane direktne stroške po
množimo s faktorjem 4, pa dobimo 
povprečno oceno oziroma ocenje-

ga v ozračju. M eritve umetne os
vetljenosti delovnih prostorov so 
bile opravljene še v upravi obrata 
Kmetijstvo, mehanični delavnici DE 
Kmetijstvo I., v upravnih prostorih 
DE Strojna postaja, DE Skupne 
službe, na vseh DM v DE Mešalni- 
ca, ter v DE Kmetijstvo Šmarje in 
Radlje. Na podlagi podatkpv o sla
bi osvetljenosti posameznih delov
nih mest, so bile opravljene sana
cije v DE Strojna postaja, Kmetij
stvo Šempeter ter DE Mešalnica. Z 
ostalega področja FK pogojev dela, 
bo potrebno še ustrezno sanirati 74 
delovnih mest.

Vzporedno s teni je  odraz dela 
službe v vsakdanjih analizah in od
pravi vzrokov delovnih nezgod tu- 

(Nadaljevanje na 9. strani)
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1. N eustreznost d elovnega m esta
— prostora 1 2 1 1 6 1 1 15

2. N eustreznost delovnih  naprav
in priprav 1 1 1 2 5 1 11

3. Orodje ni bilo brezhibno 2
4. N esm otrn način  in nevarna

m etoda dela 1 1 2 1 1 1 1 1 3 1 26 1 2 42
5. N eizpravnost transprotnih

sredstev 2 2
6. N eu rejen  notranji prom et 2 2
7. N euporaba teh . varnostn ih

naprav na del. sredstvih 1 5
8. P om anjkanje ali neuporaba ♦

ustreznih  oseb. var. sredstev 2 1 1 1 1 1 1 8
9. N epoučenost pri delu 2 1 1 4 1 9

10. Slaba organizacija  dela 1 1 1 3
11. U pravljanje n epok licnega

dela 1 1 2
12. K ršitev splošnih  pravil

varnega  dela 1 2 2 1 7 1 4 2 20
13. Osebni odnos do dela 1 1 1 1 1 6 11
14. In fek cije  v  zvezi z delom 1 1 1 1 9 12
15. N ezgode zaradi nereda in

ned iscip line 1 1 6 8
16. N ezgoda zaradi druge osebe 1 2 6 9
17. Z astrupitve s pesticid i

in gnojili 3 i 4
18. Prom . nezgode na delu 1 1 2 1 8
19. N ezgode na proti na in z dela 2 1 2 3 1 6 1 1 2 19
20. P oklicn a  obolenja _
21. D rugi razlogi 1 1 2 1 1 1 1 8
22. Skupaj 0 9 6 8 2 5 15 2 1 1 12 - - 9 21 3 — 91 8 — 2 10 205
23. Š tev ilo  poprečno zaposlenih 31 139 96 70 52 76 162 64 9 28 89 27 63 96 92 83 6 375 96 5 170 150 196724. P oškodovanih  del. v "0 — 6,5 6,3 11,4 3,8 6,6 9,3 3,1 11,1 3,6 13,5 — — 9,4 0,2 3,6 24,3 8,3 1,2 7,7 10,425. N ezgode v 1970. letu 0 10 7 9 6 5 6 7 2 _ "5 2 — 3 13 10 2 61 7 _ 2 15 17226. N ezgode v 1969. letu 2 10 17 10 9 6 *> o 4 6 6 — 2 4 17 3 36 2 _ 11 14527. Š tev ilo  izgub. del. dni 31 195 21 184 89 163 156 15 21 — 153 69 16 146 171 85 _ 1251 106 _ 11 182 306728. Indeks resnosti poškodb — 21,6 3,5 23,0 44,5 33,0 10,4 7,5 21,0 — 12,1 — — 16,2 8,1 28,3 _ 13,6 13,2 _ 5,5 18,2 14,9
29. Indeks pogostnosti poškodb — 2,9 2,8 5,2 1,7 3,0 4,2 1,4 5,1 — 6,2 — — 4,3 10,5 1,6 — 11,2 3,8 — 0,5 3,5 4,8
30. O bračunane a n eprijav ljene

nezgode 1 2 — 2 3 — — — — — — 4 1 — 2 — — —
31. Š tev ilo  vseh  bolezenskih

prim erov 36 207 123 144 68 103 136 52 10 30 134 44 44 215 1C8 93 1 657 120 1 89 66 2479
32. Š tev ilo  izgub, delovn ih  dni

zaradi 31. postavke 973 2953 1973 1683 899 2008 1713 341 186 258 1676 491 552 1207 801 1360 5 6547 943 173 1652 895 29319
33. Zaradi 31. postavke povzro-

čen ih  stroškov v 0C0 din 7,9 40,0 13,1 27,2 19,1 26,9 42,0 8,1 3,5 5,8 27,7 8,1 11,9 28,1 21,3 23,9 c,l 163,5 27,6 — 22,5 23,9 561,2
34. Š tev ilo  bolezenskih  dni

v brem e KZSZ 725 1267 1507 858 128 954 — — — 27 670 112 165 234 237 225 — 9 115 173 901 333 8631

(Nadaljevanje z 8. strani) 
di v pregledih objektov s strani po
žarne varnosti. V letu 1971 je  služ
ba izdelala in opremila vrsto teh
niških varnostnih navodil, opozoril 
in drugih aktov, ki so bili izdelani 
in izdani na podlagi ugotovljenih 
pom anjkljivosti pri 48 konkretnih 
pregledih.

Kot preventivni poseg pri zapo
slovanju delavcev pri delih s pe
sticidi, je  bla uspešno organizirana 
in izvedena akcija periodičnih 
zdravniških pregledov. Pregledanih 
je bilo 190 delavcev. Kot posebnost

tovrstne preventive, pa je bila za
dovoljivo uspela akcija kontrolne 
preiskave aktivnosti holinesteraze 
pri delavcih, ki so delali z organo- 
fosfornimi estri. Ta akcija je  bila 
potrebna za ugotavljanje poklicne- 
' a  obolenja oziroma zastrupitve s 
pesticidi v času samega tretiranja. 
Ti podatki in podatki m eritev v 
koncentraciji organofosfornih es
trov v ozračju nam v tem dajejo 
kompleksnejšo sliko o škodljivosti 
tovrstnih delovnih pogojev. Dob
ljeni podatki obeh analiz in dej
stvo, da smo lansko leto zaključili

varstvo rastlin brez zastrupitve de
lavcev, so dovolj zgovorni, da je 
uporabljena tehniška zaščita osnov
ne kmetijske mehanizacije in orga
nizacija bila boljša od pretekle.

Poseben uspeh je  službi pripiso- 
eti ob uspelem medobčinskem po

svetovanju varnostnikov kmetijskih 
organizacij, katerega je  služba or
ganizirala samoiniciativno z nam e
nom, da se eventualno koristne or- 

anizacijske ali tehniške pridobitve 
izmenjajo ter uporabijo v širši 
praksi.

Slabost dela in problemi službe 
so v nezadostni, neposredni kon
troli o odpravi pomanjkljivosti, 
katere je  zahtevala služba ali celo 
RID. To slabost je  opravičevati s 
tem, da za odpravo odgovorni vod
je omalovažujejo potrebo ukrepa po 
eni strani ter o premali personalni 
zasedbi službe, na drugi strani. 
Kljub temu pa je  služba opravila 
oslansko vlogo v okviru svoje 

pristojnosti in možnosti.
Za službo 

varstva pri delu 
Janko Zupanek

Ssnartinsko jezero posneto iz zraka lepo kaže svoje razsežnosti in mož
nosti za vodni šport, ribolov in rekreacijo.

Po dolini cepijo pse proti steklini. Na sliki je dipl. veterinar Franc Ocvirk 
pr cepljenju na Rezani.



Kar cel tretji teden v marcu so se na upravi kombinata vrstili tečaji za 
pripravo materialov za elektronsko obdelavo

zato je upravičen predlog ERO, da naj bi vsaka večja DE in obrat imel 
svojega organizatorja, ki bi neposredno sodeloval z njim.

Velika ovira pri delu ERO so številne spremembe v organizaciji po
slovanja. Posamezne DE in obrati tudi sprem injajo zahteve po podatkih. 
To zahteva popravke programov. Tudi osnovne dokum entacije še vedno 
ne izpolnjujemo tako kot bi bjlo treba. Z načrtnim  delom na delovnih 
enotah in obratih z izobraževanjem v meri elektronske obdelave in s pod
poro ERÒ bomo lahko veliko pripomogli, da bo delo na tem področju 
napredovalo še hitreje. Zal pa je  med nami še mnogo takih, ki ročno 
obdelujejo podatke, ki bi jih  računalnik lahko opravil veliko h itreje in 
boli kakovostno.

T. G.

ALI VESTE...
. . .  da je naše podjetje med prvimi po stopnji odsotnosti z dela zaradi 
boleznin. Spodnji pregled v indeksih izražene začasne dela — nezmož
nosti zaradi boleznin po raznih gospodarskih organizacijah celjske regije 
nam da misliti, da bi spričo dejstev lahko bil indeks nižji.
Delovna organizacija

Leto
1971 1970 1969 1968

(Nadaljevanje s 4. strani)
Pri tem naštevanju vrst storitev, ki jih  opravlja ta oddelek ne mo

remo mimo takorekoč stranskih proizvodov obdelave na računalniku, Pri 
fakturiranju daje ERO npr. za obrat Mesnine tudi celotno realizacijo po 
mesnicah in artiklih, zaradi česar odpade knjiženje prodaje v m aterial
nem knjigovodstvu, daje pregled prometa vsega blaga, ki ga posamezne 
mesnice sprejemajo iz skladišča klavnice, daje pregled prometa po skla
diščih in šoferjih, obračuna maržo za prodajalne. To je samo nekaj pro
izvodov. Podobno daje precej stranskih obračunov tudi pri obračunu oseb
nih dohodkov. Tako daje pregled OD po stroškovnih nosilcih in mestih, 
letni karton osebnih dohodkov za vsakega delavca itd.

Teh proizvodov pa je  lahko še več glede na potrebe. Potrebe pa je 
treba na primeren način uskladiti z možnostmi, ki jih daje računalnik,

Kombinat Hmezad (Celje) 6,48 6,02 4,09 3,07
Kombinat Hmezad (Žalec) 4,21 4,58 4,85 4,20
Agraria Brežice 2,59 3 3,24 4,46
Kombinat Šentjur 3,37 6,02 — —

Gozdno gosp. Brežice 4,98 5,15 5,65 5,34
Ingrad Celje 3,21 3,55 3,95 4,17
Cestno podjetje Celje 2,98 3,68 4,05 —

Gradnja Žalec 7 6,14 5,89 5,60

Analize delovnih pogojev in dela so pokazale, da pri nas ni tako tež
kih delovnih pogojev, da bi faktor 5,34 obravnavali kot objektivno vred
nost slabih delovnih pogojev in opravičilo za tako množična obolenja 
pri nas.

S p r e h o d  s k o z i  p o v o jn i  
ca s  H m e l ja r ja

(Nadaljevanje)
Zelo povečana zadružna km etijska  

m ehanizacija je obdelovala v zadnjih  
treh letih  50—60 % obdelovalne zem lje. 
Poraba um etnih gnojil se je povečala  
od povprečno 200 kg leta  1958 na pre
ko 500 kg leta  i960 na l ha obdeloval
ne zem lje. Skoraj popolnom a so se 
zam enjale dom ače neproduktivne sor
te pšenice z visokorodnim i, tako, da 
smo lani dosegli povprečno 36, letos 
pa že 40 stotov pridelka na ha.

Pred nam i je ustanovitev ekonom 
sko in m aterialno m očne organizaci
je — Agrokom binata, s sedežem  v  
Žalcu. V to organizacijo se združijo  
vsa socia listična km etijska gospodar
stva Savinjske doline in občine Celje, 
pridružijo pa se že predelovalni ob
rati: M lekarna Celje. M esnina Celje. 
M ešalnica m očnih krm il Vrbje, Stroj$ 
na postaja Žalec in verjetno še Agro- 
prom et v  Celju.

1962

V letu  1962 bo izšlo skupno 6 številk , 
ki bodo po obsegu nekoliko m anjše. 
Tako bo m ožno proizvajalce hm elja v 
sezoni opozarjati na pravilno in pra
vočasno izvršitev  del v hm eljiščih  in 
jim  svetovati posam ezne ukrepe.

— O —
Na družbenih km etijskih  gospodar

stvih se v  proizvodnji hm elja pojav
ljajo novi problem i, ki terjajo hitre 
rešitve. Izkušnje praktikov, ki jim je 
uspelo te problem e zadovoljivo rešiti, 
so prav gotovo zelo zanim ive, za šir
ši krog bralcev. Zato je prav, da to 
variši. ki delajo v hm eljni proizvod
nji o svojih  problem ih in uspehih po
ročajo v  »Hmeljarju«.

Da bi »Hmeljar« tudi v bodoče ostal 
strokovno glasilo Inštituta za hm e
ljarstvo, nameravamo eno številko v 
letu  1962 rezervirati za objavo stro
kovnih člankov s področja raziskoval
nega dela Inštituta za hm eljarstvo.

— O —
Prvi sestanek pospeševalne službe 

se je na Inštitutu za hm eljarstvo že 
vršil in sicer 25. marca. Takoj za tem  
bi m orali začeti z obhodi. Ker pa se 
je  zaradi izredno dolge zim e obdelo
vanje hm eljišč letos nekoliko zakas
nilo, smo obhode prestavili za teden  
dni kasneje in bomo začeli s prvim  
obiskom  terena 2. aprila.

Ce bomo vodila poševno napeljali, 
bomo im eli večji pridelek, manj praz
nih m est in strojna obdelava bo h i
trejša.

V letu 1961 smo tiozin  A in bakreno  
apno 50 vk lju čili tudi v  naše dem on
stracijske poskuse in lani prav n a
zorno ugotovili prednost tiozina A v 
hladnih deževnih poletjih  — pred ba
krenim i sredstvi — ki v  takem  v re
m enu pogosto v m anjši m eri »zažge
jo« hm elj.

—  O  —

Za Škropljenje h m elja  potrebuje
mo pri avtom atičnem  škropljenju s 
traktorjem  od 2200 do 2800 1 ali pov
prečno 2500 1 vode na hektar.

Prvi varstveni ukrep v  hm eljiščih  
spom ladi je škropljenje proti p lev e
lom . To je nova zaščitna m era, ki je 
dosedaj pri hm elju  nism o poznali in 
zato je prav, da o njem  nekoliko ob
širneje govorim o.

- C l -
Od svoje ustanovitve sredi lan sk e

ga leta  je im el upravni odbor H m e
ljarskega poslovnega združenja 3 seje, 
na katerih  je obravnaval problem ati
ko hm eljne proizvodnje in tekoča or
ganizacijska vprašanja.

—  O  —

Združenje zajem a v  horizontalnem  
sm islu področje LR S loven ije (okrog 
94 % vse proizvodnje hm elja), v  v er
tikalnem  pa hm eljarske organizacije  
od proizvodnje do prodaje.

—  O  —

H m eljišča so obsegala v  S loven iji v 
letih  1956 do 1960 povprečno okrog  
0,42 % vseh  obdelovalnih  površin, 
hm eljarska proizvodnja pa ustvarja  
okrog 4 % narodnega dohodka. P o
m em bno je  nadalje, da 90—95 % vsega  
pridelka izvažam o na svetovn i trg in 
da naš izvoz krije okrog 15 % sve tov 
nega saldo-uvoza.

— O —
V republiškem  m erilu je okrog 31 

odstotkov hm eljišč v  družbenem , 69 
odstotkov pa v zasebnem  sektorju  
lastništva.

V zadnjih letih  je bilo precej hm e
ljišč izkrčenih v  glavnem  na zaseb
nem  sektorju, in sicer: leta  1959 178 ha, 
I960 441 ha, in 1961 204 ha. Ta krčitev  
je večja  kot je obnova, ki je  znašala

leta  1959 47 ha, 1960 40 ha in 1961 69 ha. 
P osled ica  tega je nenehno padanje  
površin in neugodna starostna struk
tura nasadov, ki se bo pokazala šele  
v  naslednjih  letih-.

R aziskovalno in pospeševalno d e
javnost opravlja In štitu t za h m eljar
stvo v Žalcu. K m etijsk i pospeševaln i 
zavod v  Mariboru in Ž ivinorejsko v e 
terinarski zavod v N ovem  m estu. Vsi 
trije zavodi so člani združenja. Za to 
dejavnost so dobili v letu  1961 od v sa 
kega kg pridelanega hm elja  glede na 
kakovost I. vrste 20, II. vrste  15 in III. 
vrste 10 din. Inštitu t za hm eljarstvo  
je na sejah poročal o svojem  delu in 
programu dela.

— O —
Pogoji za prem ije so ugodni. M e

nim o, da jo bo dosegla velik a  večin a  
proizvajalcev, ki so sk len ili koopera
cijsko ali kontrahažno pogodbo. D o
ločena je m inim alna proizvodnja 1.200 
kg na hektar. Za to količino prejm e  
proizvajalec garantirano pogodbeno  
ceno. Vsa količina nad 1.200 kg na ha  
pa se prem ira, in to:

I. vrsta  s 100 din za kilogram
II. vrsta  z 80 din za kilogram

III. vrsta s 50 din za kilogram

— O —
U deleženci I. sim pozija jugoslovan 

skih hm eljarskih  strokovnjakov.

— O —
Zaradi povezave m ed obem a pro

izvodnim a področjem a in zaradi po
trebe, da im amo poleg področnih tudi 
enotno telo , ki bi predstavljalo vso  
hm eljarsko proizvodnjo Jugoslavije  
znotraj in izven  m eja, je bil u stan ov
ljen hm eljarski odbor pri Zvezi k m e
ti jsko-gozdarskih zbornic Jugoslavije  
v  Beogradu. Z u stanovitv ijo  tega od
bora sm o dobili organ, ki povezuje  
hm eljarsko proizvodnjo vse Jugosla
v ije.

— O —
Leto 1961 je bilo za pridelek hm elja  

m anj prim erno kot leto  1960.

— O —
Dne 25. jun ija  popoldne je b ilo hudo 

neurje z gosto in debelo točo, ki je

dobesedno ok lestila  nekatera h m elji
šča na področju KZ Celje, vzhodnem  
delu KZ S avin jska dolina ter nekaj 
nasadov k m etijsk ega  kom binata Ža
lec — obrat C elje. Istočasno je to lk la  
tudi na področju KZ V elenje. Priza
deti so kraji: Zg. in Sp. P onikva pri 
Žalcu, G alicija, P ernovo, B evče , L ju
bečna, V ojnik , Škofja  vas, Store, T e
harje in Šentjur.

—  O  —

Lani je bil l l .  kongres EHB v  B eo
gradu. L etošnji 12. kongres pa se je  
sestal na povabilo poljske delegacije  
od 16. do 18. avgusta v  V aršavi.

—  O  —

Ker z delom  obiralnega stroja  
» ALLAYS« nism o bili zadovoljni zara
di prevelikega kala in ker sm o v e 
deli, da vsak  stroj n i najbolj prim e
ren za vsako sorto hm elja, sm o se od
ločili, da letos poizkusim o z drugim  
tipom  stroja in sicer znam ke  
»BRUFF«. Firm a Scheibenbogen  iz 
Landshuta — Zah. N em čija, nam je  
dala letos na razpolago n ajvečji tip  
obiralnega stroja, da ga preizkusim o  
na naši sorti hm elja.

—  O  —

Ko so 1959. leta  začeli sad iti hm elj 
na socia lističn ih  gospodarstvih  na D o
len jskem , je  m arsikdo zm ajeval z 
glavo, češ saj ne bo pravega uspeha. 
Pokazalo se je , da tako skeptično g le 
danje v  prvih letih  m arsikje ni bilo  
neupravičeno.

—  O  —

Za priznavanje sadik sm o prejeli v  
okraju Celje prijav za 73,37 ha. ozi
roma 320.368 rastlin , v  okraju M ari
bor za 6,40 ha, ozirom a 18.500 rastlin  in  
v  okraju N ovo m esto za 11,79 ha ozi
rom a 52.178 rastlin .

—  O  —

K lim atska analiza zadnjih 13 let je  
pokazala, da sm o im eli v  tem  obdob
ju  5 nerodovitnih  let, zaradi suše v  
m aju ali avgustu . V intenzivnem  h m e
ljarstvu  si moramo z različnim i u k re
pi zagotoviti ne le ve lik e , tem več tu 
di stalne pridelke. N egativen  vp liv  
sušnih period lahko preprečim o z na
m akanjem . N am akanje hm eljišč  
predstavlja v  savin jskem  hm eljarstvu  
dopolnilni ukrep, s katerim  in terve
niram o le v  sušnih  letih .

(N adaljevanje sledi)



Po telefonu: »Halo, jo Vlado 
tam ?« »Je!« »V M igojnicah še 
nisva bila pri nobenem  koope
ran tu . Bi šla ju tri?«

»Prav! Vzel si bom čas in p ri
dem  ob 11. po te.«

»Dogovorjeno !«
Tako sva z inž. V ladom K ra

ljem  — vodjo PE G otovlje u b ra
la  pot na km etijo  m ladega gospo
d a rja  A ntona H olobarja v M igoj- 
nice. Na dvorišču nam a je  p ri
le tna  te ta  povedala, da vozi gnoj 
v hm eljišče. Skozi m lad sadovnjak  
po na novo nasu tem  kolovozu in 
skozi gozdiček ob potoku sva k re 
n ila  na rodovitno teraso  ob Savi
nji. P ripe lja li so se nam  naproti. 
Sin je  sedel v očetovem naročju  
in  d ržal volan S teyerja, zadaj na 
h id rav lik i pa je  sta la  m lada go
spodinja. Kratek pozdrav, par be
sed o p rekrasnem  vrem enu in po
vabilo  na dvorišče. Z Vladom sva 
si ogledala hm eljn ik  in lepo raz
raslo  pšenico.

Skupno smo si ogledali ad ap ti
ran  hlev in v n jem  8 k rav  te r 8 
glav m lade živine, molzni stroj, 
kom plet linijo  za spravilo  sena od 
kosilnice, nak lada lne prikolice,

lem soncu in se še pogovarjali o 
vzetem  travniku, ki ga sedaj has- 
nu je drugi, Tonu pa p rim an jku je  
k rm e za širši razm ah živinoreje, 
o obnovi vinogradov na pobočjih 
Lurda, o preureditv i hm eljišč in 
novih sortah in o štirih  sinovih, 
ki so tekali po dvorišču.

P ri Golavškovih sva z Vladom 
po asfa ltiranem  in čistem dvorišču 
stopila skozi lepo tlakovano vežo 
v prostorno kuhnijo , k je r sta na
ju  prijazno sprejeli k a r  dve go
spodinji: A dijeva m ati in žena.

K om aj sva povedala, da bi se 
rada m alo pogovorila o delu na 
km etiji, je  že prišel iz gozda go
spodar Adi z m otorno žago na ra 
mi.

»Breze mi hočejo zadušiti m la
do bukovje, pa sem m oral n a j
večje požagati in spraviti v doli
no. Težavno delo, vam a rečem. 
Saj sta  videla na dvorišču tista 
dva velika kupa debel? Drva so 
draga, pa je  prav, če im aš malo 
gozda,« je  razlagal Adi in si z 
obleke stepal preostalo žagovino.

Vlado: »Bil si med prvim i, ki 
so si zgradili žičnice. Kako nam e
ravaš za naprej?«

Vodja PE Kooperacija Gotovlje v razgovoru z naprednim kooperantom 
Antonom Kolobarjem v Migojnicah

Zadnji kuharski tečaj je uspešno zaključen. Udeležila so se ga dekleta 
iz področja PE Braslovče

če ima še on kaj povedati, pa je 
dejal: »Pred združitvijo so na n a 
šem območju bile 4 KZ: Gotovlje, 
2alec, Griže in Ponikva. P rej je 
na tem  obm očju delalo 12 km etij
skih pospeševalcev, sedaj pa mo
ram o obvladati tako razsežen te 
ren le štirje . In še ena zanim i
vost. K ljub tem u, da so se km etij
ske površine od tak ra t zm anjšale 
za okrog 300 ha, se je proizvodnja

NA EKSKURZIJI V KLAVNICI
Dne 13. marca 1972 smo obiskali učenci petih razredov osnov

ne šole »Miroslav Širca« iz Petrovč obrat v Celju. Namen obiska 
je bila strokovna ekskurzija, da bi se lahko podrobneje seznanili 
s predelavo mesa in izdelavo mesnih izdelkov.

Učenci smo si z zanimanjem ociledovali sodobne naprave za 
zakol živine in nadaljno predelavo le-te. Seznanili smo se tudi s 
podatki o zmogljivosti obrata in o količini proizvedenih mesnih 
izdelkov. Po ogledu delovnih prostorov in naprav smo bili pogo
ščeni še z izdatno malico.

Zahvaljujemo se vodstvu in delovnemu kolektivu obrata Me
snine Celje za topel sprejem v svoje delovno okolje in jima želimo 
še veliko delovnih uspehov. Posebno prisrčna hvala veterinarju 
tov. Lamutu.

Učenci 5. razreda
osnovne šole Miroslav Širca
Petrovče

povečala. P rej je  bil glavni a r ti
kel odkupa hm elj, sedaj pa ni več. 
P ri nas so še velike rezerve za 
pospeševanje živinoreje travniki. 
Kot ti je  znano, spada že kak me
sec pod PE Gotovlje žalska km e
tijska trgovina.«

P red upravo kom binata sva se 
razšla.
Lep pozdrav

U rednik

grabeža do prevetrovalne naprave.
»Zgradil bom dva silosa za o- 

krog 90 m :' zato, k er sem ugotovil, 
da brez silaže ne gre. Sedaj le ča
kam  strokovn jaka od kom binata, 
da mi določi na jp rim ern ejše  m e
sto  zanju . Letno oddam  okrog
15.000 1 m leka in  5 pitancev. H m e
lja  im am o le 1,18 ha, pa sem ga 
k ljub  suši p ridela l lani 1964 kg, 
p red lansk im  pa k a r  2681 kg. Ce 
kdaj nism o im eli dovolj obiralcev, 
nam  je priskočil n a  pomoč in šti
tu t in nam  obral strojno,« je  po
vedal tov. Holobar.

Tov. K ra lj pa je  po jasnil: »To 
so kooperan ti tik  p red  fo rm ira
n jem  stro jne  skupnosti za s ilira 
n je  krm e. V tej skuphosti bodo 
Tone Holobar, Adi Golavšek, A n
ton G oropevšek in Leopold Le
skošek. K upili bodo kom bajn  za 
silažo M EX-II. Vse kaže, da si bo 
ta  skupnost kupila  tudi rezaln ik  
za hm elj. Na našem  obm očju bo
sta  še 2 skupnosti, ena na Ponikvi 
in  d ruga v Gotovi j ah.«

S tali smo ob vodn jaku  na top-

Adi: »Sedaj im am  2,5 ha hm e
ljišč in sem lani pridelal 3379 kg 
hm elja. H m eljarjen je  m e veseli, 
zato bi rad  im el vsaj 5 ha hm e
ljišč in v n jih  tudi nove sorte za
rad i o la jšan ja obdelave in ob ira
nja.«

»Povem naj, da je  Adi eden med 
našim i najboljšim i kooperanti, da 
im a S teyer 30, kom plet linijo  za 
spravilo  sena, nov molzni stroj, 
sedaj pa bo zgradjl dva silosa za 
silažo,« je  dodal vodja PE.

Z ženama pa sva govorila o ve
liki vrednosti skrinje za globoko 
zmrzovanje, ki stoji v kotu hod
nika, o partenkah, ki so v skrinji 
že od novembra, pa so sedaj ob 
koncu marca prav tako okusne 
kot tedaj, o dveh sortah domačega 
rdečega vina, o že svežih salamah, 
o delu, ki se odpira na polju, o 
cenah pridelkov, ki so prenizke. 
Se o marsičem bi se pogovarjali, 
a naju je preganjal čas in družina 
se je pripravljala h kosilu.

Domov grede povprašam  Vlada,

Otroci se navdušujejo nad stroji, zato z velikim zanimanjem ogledujejo 
izložbo kmetijske preskrbe v Žalcu, v kateri so razstavljeni razni stroji 

za najbolj pester, a težak poklic kmeta



STRAN

Zaradi velikih izkopov gramoza za Savinjo in močnega podzemeljskega toka žalskih odplak se je začel naš 
Hmezad resno nagibati in ugrezati. V teku so že razgovori z nekim renomiranim podjetjem  za sanacijo.

Ne pozabite 
na spomladansko 

dognojevanje 
ozimin

Posevki ozimin so spomladi 
oslabljeni, morda jih je  zima tudi 
razredčila. Rastline potrebujejo 
mnogo hrane — zlasti dušika, ki pa 
ga ne morejo črpati iz tal, ker so 
še prehladna. Zato je razumljivo, da 
zgodnje spomladansko dognojeva
nje ozimin z dušičnim gnojilom od
ločilno vpliva na količino pridelka.

Še predno ozilmine spomladi za
čno rasti, potrosimo na ha 150—200 
kg nitromonkala ali polovično koli
čino sečnine (uree) ali pa 200—300 
kg nitrofoskala 17:8:9.

Kmetijski inštitut 
Slovenije

PREMALO
PIŠČANCEV

Že dalj časa dobivajo kmetijske 
preskrbe po dolini enkrat tedensko 
iz ljubljanske valilnice piščance 
nesnic in pohancev za domačo rejo. 
Vse bi bilo lepo in prav, saj so 
km etje in drugi s piščanci zadovolj
ni, če jih redno ne bi prejemali 
mnogo manj, kot so trenutne po
trebe. Naročniki in vodje km etij
skih preskrb se jezijo na nabavno 
službo, le-ta pa na prejšnje, da niso 
nabavo piščancev realno planirali 
ali pa sploh ne. Pravijo, da bodo 
kljub nesporazumu prejeli piščance 
vsi, ki so jih ali pa jih  še bodo na
ročili.

Ljudski pregovori
Nič aprilu ne zaupaj, 
če je  topel, zelen breg; 
burja, krivec le zasukaj, 
brž je  mraz, pobeli sneg.

Ce se o Juriju  more vrana v žitu
skriti,

dosti žita je  mlatiti.

ZR NEMČIJA IMA 
VEDNO VEC KORUZE

Tako kot skoraj povsod  v 
Evropi so tudi v  ZR Nemčiji 
povečali pridelovanje koru
ze. Pridelki so se dvignili od 
30,7 stoki na ha 1961. leta na 
50,2 stota na ha v letu 1971. 
Površine pa so povečali od 
8.000 hektarov 1961. leta na 
118.700 ha 1971. leta.

AVTOMOBILISTOM!
M ed člani vašega ko lektiva  je  

gotovo mnogo lastn ikov motornih  
vozil, k i niso včlanjeni v  Avto-m o- 
to društvo, ker ne vedo, kakšne  
ugodnosti nudi ta organizacija svo 
jim članom. Zato vam  v prilogi po
šiljamo pregled teh ugodnosti.

Letos opravlja Avto-m oto  zveza  
za člane naslednje brezplačne sto
ritve:

— letni tehnični pregled vozila,
— službo  pomoč in informacije

na poziv,
—  pregled in nastanitev  žarome

tov,
pregled  zavor,

— pregled  podvozja avtomobila,
— službo  pravne pomoči prek 

svojih  pogodbenih odvetn ikov in
— pravnosvojih pogodbenih od-
— pravno pomoč in zaščito v  ino

zemstvu.
Vsak član dobi:
— knjižico  auto turing pomoč s

kuponi za brezplačne storitve,
— mesečno člansko glasilo Moto 

revija,
— informativni priročnik Kompas 

AMSJ,
— nalepnico za avtomobil in obe

sek za avtom obilske ključe.
Članom je lahko na voljo:
— kreditno pismo v vrednosti

8.000 dinarjev za pomoč pri poto
vanju  v Jugoslaviji,

— kreditno pismo za plačilo sto
ritev in pomoči v  inozemstvu v  
vrednosti 500 švicarskih frankov s 
kuponi za vrn itev poškodovanega  
ali pokvarjenega vozila in po tnikov  
v domovino,

— mednarodna knjižica za tabor
jenje, k i daje pravico do posebnih  
ugodnosti v  avtokam pih v  Jugosla
viji in tujini.

— ugodnosti, k i jih  dajejo pri 
svojih  storitvah delovne organiza
cije, vk ljučene v  sistem  AM ZJ PRI
POROČA.

Vseh teh ugodnosti je  lahko de
ležen le tisti voznik motornega vo 
zila, k i se včlani v  Avto-m oto  dru
štvo. Zato število  članstva iz leta v  
leto narašča.

V  AZM J se lahko vk ljuč ite  pri 
svojem  področnem A vto- moto dru
štvu  v Ža l c u .

Avto-m oto zveza  
Slovenije

Hmelj v tabletah
Čehom se je  posrečilo po 

večletnih poskusih izdelati 
hmelj v  obliki tablet in gra- 
nul. S tem je  zelo ustreženo 
pivovarnam, da bi pri trans
portu, skladiščenju in rabi 
hmelja porabili čim manj pro
stora. Delno jim je bilo ustre
ženo z ekstraktom, ki je  tu
di dalj časa obdržal vse n je
gove lastnosti.

DEMANTI. IZ ZANESLJIVIH 
IN DOBRO OBVEŠČENIH 
VIROV SMO ZVEDELI, DA 
SE HMEZAD NE NAGIBA IN 
NE UGREZA, AMPAK JE 
POSNETEK NAREJEN Z 
»RIBJIM OČESOM« IN JE 
PRVOAPRILSKA POTEGAV
ŠČINA.

Duhovna hrana je  potrebna, mnogi 
pa se je  boje zaradi gastritisa. 
Budalo, kadar molči, misli, 
da modrejšega ni.
Kdor ima strgano sleme, 
prosi vedno za lepo vreme.

Kot z lažjo april začenja, 
tak ta mesec je  vskeskoz, 
vreme se vsak hip premenja, 
noben vrem enar mu ni kos.

Ljubitelj živali
— Mica, da veš, vpisal sem se 

v društvo za zaščito malih živali. 
Če naši mački ali psu storiš kaj 
žalega, ti bom razbil glavo.

Korist
Radovednež se približa ribiču, 

ki meče trnek v vodo:
— Ste imeli od Savinje že 

kakšno korist?
— Seveda, ko sem bil m ajhen 

sem se kopal v njej.

KMETIJSKI KOMBINAT »HMEZAD« ŽALEC

objavlja prosta delovna mesta:

1. 1 DM pomočnika računovodje v DE Kooperacija,
2. 2 DM knjigovodij III v DE Kooperacija — PE Gotovlje in 

Petrovče,
3. 1 DM blagajnika v DE Kooperacija — PE Šempeter,
4. 2 DM prodajalca v trgovini kmetijska preskrba Celje — DE 

Kooperacija.

Za delovno mesto pod 1. se zahteva ekonomist z visoko od
nosno višjo izobrazbo s 4 leta prakse. Kot poseben pogoj je 
poskusno delo, ki traja 3 mesece.

Za delovno mesto pod 2 se zahteva ekonomska srednja šola 
z 2 leti prakse, poskusno delo traja 2 meseca.

Za delovno mesto pod 3 se zahteva ekonomska srednja šola 
z 2 leti prakse, poskusno delo traja 2 meseca.

Za delovno mesto pod 4 se zahteva srednja kmetijska 
šola ali poklicna šola za prodajalce z 2 leti prakse, poskusno 
delo traja 2 meseca.
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H m e lja r  izd a ja  de lav sk i sv e t K om 
b in a ta  »Hmezad« Ž alec — U reja  
u re d n išk i odbor: A n ton  GUBEN
ŠEK, d ip l. k m e t. inž. —  p re d se d 
n ik  in  č lan i: S tan e  MAROVT, d ip l. 
k m et. inž., B ogdan  PU G E LJ, dipl. 
k m et. inž., Jo že  R O JN IK  k o ope
ra n t, R a jk o  ŽOHAR. d ip l. živ. te h 
nolog, M iljeva  KAC, d ip l. km et. 
inž. — u red n ica  s tro k o v n e  priloge , 
inž. Vili VYBIHAL — g lavn i u re d 
n ik  — U red n ištv o  j e  v K o m b in a tu  
»Hmezad« Žalec, U lica ža lskega ta 
b o ra  1 — G lasilo  izh a ja  e n k ra t  m e
sečno v 5.00J izvodih . — L etn a  n a 
ro čn in a  12 d in a r je v . — T isk  in  k li
še ji AERO k em ičn a  in  g ra fičn a  
in d u s tr i ja  C elje.

Janko PETRIČEK, dipl. inž. chem.

Kvaliteta hmelja kot rezultat sušenja In skladiščenja
Že v zgodnjem  srednjem  veku so uporab

ljali hm elj kot dodatek v sladico p ri varje
n ju  piva, da b i dali pivu grenak okus in 
arom o. K er pa je  hm elj dragocena substanca, 
je  težnja vsakega pivovarja, da čim  bolj iz
koristi vse aktivne kom ponente hm elj skega 
storžka. H m eljarji vemo, da so lastnosti se
stavin hm eljskega storžka zelo različne po 
učinku, kakor tudi glede obstojnosti oz. sta
bilnosti v času skladiščenja. Kemične sesta
vine hm eljskega storžka se pri višjih tem pe
ra tu rah  sprem injajo  — p ri čem er nastanejo  
oksidacij ski produkti, ki zelo različno vpli
vajo na kvaliteto piva.

Zaradi navedenih vzrokov ni za pivovar- 
n a rja  lahko variti takšno pivo, ki bo imelo 
vedno enako organoleptično oceno — torej 
pivo z enakom erno grenčično vrednostjo. Iz 
našega analitskega laboratorija  vemo, kako 
niha grenčična vrednost p ri eni in isti v rsti 
piva in v isti pivovarni. Pravilna dozačija 
hm elja v pivovarni je  važna z ozirom  na 
različne kvalitete in sorte hm elja. Upoštevati 
je  tudi dejstvo, da pride p ri uporabi ene in 
iste v rste  hm elja do različnih grenčičnih 
vrednosti piva že sam o s tem , če je  hmelj 
nepravilno posušen ali pa  skladiščen pod 
neugodnimi pogoji. Grenčica v pivu nastane 
iz nekaterih  smol v hm elju  in sicer iz alfa 
in beta kislin, ki se p ri kuhanju  sprem enijo 
v izom erizirane produkte  — torej v izo-alfa 
in izo-beta kisline.

Alfa in  beta  spojine so zelo neobstojne, 
občutljive so za k isik  iz zraka in za svetlob
ne žarke. Tudi izoalfa kisline niso stabilne in 
se sprem enijo po vplivom svetlobe. Glavno 
in plem enito grenčico dajo  pivu izospojine 
iz svežega zraka in  pravilno suhega hm elja. 
Pri starem  in p ri previsoki tem peraturi po
sušenem  hm elju  povzročajo grenčico, poleg 
izo alfa kislin tudi druge spojine, ki nasta
nejo zaradi oksidacije in polim erizacije. Tudi 
hm eljska olja  vplivajo na  okus in arom o 
piva — predvsem  terpeni, estri in ketoni po
leg m nogih drugih. Del teh spojin izhlapi 
p ri višji tem peraturi iz hm elja in to tem  
več, čim večja je  sušilna tem peratu ra  in čim 
daljši je  čas sušenja.

N ajvažnejše arom atske sestavine v hmelj- 
skem olju  so rnircen, alfa in beta  kariofilen, 
metilnonil-keton, farnesen, hum ulen in dru
gi. Vse te  sestavine hm eljskega o lja  se pri 
višjih tem peraturah , na  svetlobi in zraku 
sprem enijo v odgovarjajoče oksispojine in 
polim erizate s popolnom a drugačnim i last
nostm i. H m eljska o lja  sestoji jo  iz približno 
200 spojin, ki so hlapljive z vodno paro  in  so 
po količini posam eznih kom ponent značilne 
za določeno vrsto  hm elja. Tako im a npr. sa
vinjski golding v hm elj skem olju  rnircen, 
farnesen, kariofilen, hum ulen, m edtem  ko 
vsebuje hm elj iz H allertaua in  no rthern  b re
w er sam o rnircen, kariofilen in hum ulen, iz 
Žatca, Tettnanga in Spalta pa  rnircen, fa r
nesen in kariofilen. Sestavine eteričnih olj 
v hm elju  so m alo odvisne od vrem ena in 
zemljišča, pa se lahko zelo sprem enijo pri 
sušenju — p ri čem er jih  gre okrog ene tre t
jine z izhlapevajočim i vodnim i param i v iz
gubo.

Pa tud i p ri skladiščenju nastanejo  oksi- 
dacijski produkti, oksispojine z neprijetn im

vonjem  in slabo aromo. Za danes še ni moč 
reči, v kakšni m eri je  količina m ircena od
visna od sorte  in v kakšni m eri je  humulon 
indirektno proporcionalen z vsebino m irce
na. Po izjavah nekaterih  avtorjev je  h itrost 
oksidacije hm eljskih smol p ri skladiščenju 
odvisna od količine mircena, ki m enda ka- 
talitično pospešuje oksidacijski proces. V ko
likor lahko po naših dosedanjih poskusih 
sklepamo, je  skladiščna obstojnost hm elja 
tem  boljša, čim  m anj m ircena vsebuje 
hm eljsko olje. Ker je  pa verjetno tvorba m ir
cena v nekakšni genetski zvezi s tvorbo hu- 
mulona, hum ulon pa  se težje oksidira od 
mircena, im a hm elj z nizkim odstotkom  
m ircena boljšo skladiščno trajnost.

K arakteristiko arom e in okusa piva po
vzročajo v glavnem dve skupini in sicer: hu
mulen, farnesen, kariofilen in isokariofilen 
— te kom ponente dajo finejšo in bolj polno 
aromo, m edtem  ko vpliva druga skupina, v 
katero spada rnircen in  m etilnonilketon na 
poslabšanje arome.

N ajplem enitejše sestavine v hm eljskem  
olju: farnesen — hum ulen in kariofilen, so 
zelo občutljive na visoke tem perature. Pri 
sušilnih tem peraturah  okrog 75—80° C, na
vedene spojine h itro  izhlapijo iz hm eljskega 
olja, deloma pa se tudi kemično sprem enijo 
v polim erizirano obliko. Zato m oram o pri 
sušenju paziti na prim eren pretok zraka 
(torej na količino oziroma h itrost) in na 
tem peraturo. Pri velikih količinah zraka in 
nižjih tem peraturah  so izgube hm eljskih olj 
pri sušenju m anjše, kakor pa p ri višjih tem 
pera tu rah  in počasnejšem  pretoku zraka.

Pri obiranju  im a hm elj 75—83% vode. 
Posušiti ga m oram o na 5—10 % vlage. Pri 
sušenju odhajajo  obenem z vodnimi hlapi 
tudi tiste  arom atske snovi (torej sestavine 
hm eljskega o lja), ki so hlapne z vodnimi 
param i. Od tod značilen vonj, ki se širi iz 
hm eljske sušilnice zlasti v ju tran jih  urah  ali 
pa pri nizkem  zračnem  tlaku.

S param i uhajajo  iz hm eljskega storžka 
najprej tiste  sestavine eteričnih olj, ki im ajo 
najnižje vrelišče. P ri sušenju odstranim o iz 
hm eljskega storžka okrog 70 % vode in pri
bližno 35 % eteričnih olj, kljub tem u pa se 
arom a praktično ne spremeni. Na inštitu tu  
smo izvedli m eritve izgub hm eljskih eterič
nih olj, ki nastanejo  p ri sušenju. Na zeleni 
(vsipni) etaži smo s pom očjo vakuum  čr
palke odsesavali atm osfero tik  nad  plastjo  
vsutega in že na 28° C ogretega hm elja. Iz
guba na arom atskih snoveh je  znašala z 
m anjšim i odstopanji 34 % p ri izgubi vlage 
73 %. Ker pa  vplivajo visoke tem perature 
in različne h itrosti zraka tudi na kemične 
sprem em be sestavin hm eljskih eteričnih olj, 
m oram o p ri sušenju nujno paziti ne samo 
na optim alno tem peraturo, am pak tudi na 
višino nasipnega sloja, od katerega zavisi 
h itro st prehoda zraka skozi m aso hm elja. 
Oba činitelja posebno izrazito vplivata na 
rnircen, fernesen in humulen.

Velike količine zraka zm anjšajo izgube 
na eteričnih oljih, zato je  tudi pivo varjeno 
iz tako posušenega hm elja boljše in milejše 
v okusu. Sušenje hm elja na zračnih ogreval- 
cih, k je r je  p retok  in h itro st zraka ca. 8-krat 
večja kot p ri gravitačni sušilnici, je  glede

na ohranitev arom a oziroma eteričnih olj 
v storžku mnogo koristnejša. Če zm anjšam o 
h itrost zraka pod 0,2 m/sec., se hmelj suši 
bolj počasi, zaradi česar je potem  tudi oksi
dacijski vpliv zraka večji. Oksidacijski pro
dukti, ki so nastali iz mircena, pa  zelo sla
bo vplivajo na okus in aromo piva.

N ajlažje se izognemo prekom erni oksida
ciji na ta  način, da posušimo hmelj p ri niz
kih tem peraturah  in ustavimo proces suše
nja, ko im a storžek okrog 8 % vlage. ta
kim postopkom  omejimo možnost kemičnih 
sprememb — količina m onoterpenov se 
zm anjša: p ri sušenju med 50 in 55/ C samo 
za ca. 28 %, m edtem  ko se zm anjša p ri tem 
peraturi 70° C kar za 50 % prvotne količine. 
Pri tem peraturah  okrog 50° C se terpeni 
zm anjšajo za okrog 30 %, p ri 70° C pa za 50 
do 55 %. Na kratko: pri sušilnih tem peratu
rah  okrog 70° C nastane več oksidiranih se- 
skviterpenov kot p ri nižjih. Te so ugoto
vitve inštitu ta  za pivovarstvo v Weihenste- 
phanu, k jer so izvedli tudi m ikrovarilne po
skuse s hmeljem, sušenim pod različnimi po
goji.

Aromo piva sestavljajo arom atske spojine 
iz slada in hm elja, poleg tistih, ki nastajajo  
pri kipenju pivskega m ošta v kipclni kleti. 
Še pred nekaj' leti smo ocenjevali aromo 
hm elja samo organoleptično — ocenjevali 
smo na splošno samo vonj, ki ga povzroči 
vsota vseh sestavin v olju. Ko smo pa pred  
nekaj leti dobili plinski krom atograf, nam  
je bilo mogoče ugotoviti tiste glavne sesta
vine v hm eljskem  olju, ki so najbolj pod
vržene zunanjim  vplivom in 'katere odloču
jejo  glede arom e pri organoleptičnih oce
nah.

S pomočjo plinske krom atografije smo 
ugotovili, da je  vsebina terpentinskih oglji
kovodikov v starem  hm elju (ki je  bil skla
diščen 9 mesecev v odprtem  zračnem skla
dišču v balah po 50 kg za 30—55 % nižja kot 
v svežem hm elju. Odstotek kisikovih spojin 
pa se je  v hm eljskem  olju dvignil za po
vprečno 2,5 %. V neaktivni atm osferi, k jer 
imamo nam esto zraka ogljikov dioksid (ki 
je  dvakrat težji od zraka) ali pa dušik, oksi
dacijski procesi ne m orejo nastati — kri
tične sestavine v hm eljskem  olju ostanejo 
dolgo časa nesprem enjene. Poskus, ki smo 
ga pred  leti izvedli, je  to v polni m eri po
trdil. V Hmezadu smo med prešanjem  hm e
lja v balote dodajali suhi led (dry-ice) to je 
ogljikovo kislino v trdem  agregatnem sta
nju. Na ta  način konzervirane balote in koc
ke hm elja smo skladiščili v prostoru  za cen
tralno ogrevanje celih 6 mesecv, p ri povpreč
ni tem peraturi 34° C. Istočasno smo postavili 
v ta  p rostor balote in  kocke brez zaščite s 
CO». V sedmem m esecu skladiščenja smo a- 
nalizirali vzorce hm elja in  ugotovili nasled
nje: p ri hm elju, ki je  bil zaščiten med pre
šanjem  s C02, je  ostal hum ulon nesprem e
njen m edtem  ko je  v nezaščitenih vzorcih 
padla količina alfa kislin za 1,2 %, hum ulon 
ali be ta  kisline pa  za 0,8 %. Porast trdih 
smol pa je  bil 1,6 % od prvotne količine.

(Se nadaljuje)



Milan VERONEK, kmet. inž.

»Zakaj te g a  n e  napišete« je  deja l h m eljar , k i b i 
lan i nab ral v e č , č e  b i p o zn eje  reza l

Morda bi m orali enkrat zapisati, zakaj se 
tega ne držimo, kar je  bilo že večkrat napi
sano in izgovorjeno. Najbrž res ne bo odveč, 
če pred sezono še enkrat spomnimo na ugo
tovitve in spoznanja, da je naš savinjski gol- 
ding sorta, ki je zelo občutljiva na čas rezi 
in da je  rez ukrep, ki bistveno poseže v po
znejšo rast in razvoj rastline.

Značilno za savinjski golding je, da spo
mladi zelo hitro  raste, saj je srednje rana in 
pravzaprav bujna sorta. Ce ga obrezujemo, 
mu bujnost in hitro  rast spomladi povečamo, 
ker je v štorih ostalo pač več rezervnih h ra 
nilnih snovi, ki skrbijo za rast prvih poganj
kov. Le-ti se v ugodnih rastn ih  pogojih hitro

okrepijo, tako da začnejo rastline tvoriti 
rastne snovi, ki povzroče že pred  razrašča
njem  prezgodnje cvetenje. Pri pozni rezi 
ostane v štoru  m anj hranilnih snovi, k a r ima 
za posledico šibkejšo in daljšo rast. Na rast 
pa vpliva tudi ostrina oz. višina rezi. Ostro 
obrezani štori odženejo počasneje in enako
merneje. Da bi začetno bujno rast omejili, 
m oram o rez pri goldingu, ki učinkuje kot 
regulator med rastjo  in rodnostjo, opraviti 
pozneje in v korist šibkejše in daljše rasti 
z več panogami in številnejšim  cvetjem.

Če na k ra tko  strnem o misli, bi lahko re
kli, da je  čas rezi tisti faktor, ki odloča o 
rasti in rodnosti, da pa bi zadeli pravega

ATLAS je lansko preizkušnjo kljub zgodnji rezi dobro prestal

Na obratu Radlje so imeli dobro žetev

in najprim ernejšega za posam ezna področja 
ali celo lege, si bo potrebno prik licati v spo
min izkušnje vsaj zadnjih nekaj let, upošte
vati strokovna navodila, ki zgodnje rezi (za 
Savinjsko dolino — pred 10. aprilom ) ne pri
poročajo, prav tako tudi ne pozne (po 25. 
aprilu), ker se obe obneseta le na vsakih ne
kaj let. Glede izkušenj, bo verjetno zadosto
valo spom niti se lanske letine oz. zgodaj ob
rezanih nasadov, ki so jasno pokazali, da 
posebno ob vrem enskih in še drugih neprili- 
kah pri savinjskem  goldingu ni dobro pre
zgodaj p rije ti za hm eljarski nož.

Milan VERONEK, kmet. inž.

Ali vpliva poletna obdelava hmeljišč na pridelek hm elja?
Nedvomno je, da poletne obdelave hm e

ljišč ne opravljamo samo zaradi navade, ali 
potrebe po uničevanju plevelov, za katere 
imamo že precej časa na izbiro mnoga ke
mična sredstva, ampak iz spoznanja, da skrb
no negovana in obdelana hm eljišča bolje ob
rodijo. K temu pa m oramo takoj pripom niti, 
da pretirana ali nasilna obdelava hmeljišč, 
posebno danes ob vedno večji in težji mehani-

Spredaj: parcele z minimalno — zadaj: 
z običajno obdelavo

zaci ji lahko prav toliko ali še več škoduje, 
kot skrbna koristi hm eljskim  rastlinam . To
rej je  obdelava zemlje ukrep, ki lahko bistve
no spremeni razm ere in življenje v tleh, s 
tem pa pospešuje ali zavira ra s t in razvoj 
rastlin.

Težnja po gospodarni proizvodnji je pri
sotna tudi na tem področju, iz tega pa izha
ja jo  zahteve po zm anjšani oziroma gospo
darnejši obdelavi. S poskusi poskušam o ugo
toviti koliko lahko brez škode prištedim o pri 
obdelavi hm eljišč oziroma kakšna naj bi bila 
tista minimalna, a še zadovoljiva obdelava 
nasadov, ki ne bi zmanjševala pridelka. Za
nim a nas, katere kombinacije, m orda setev 
podorin med hmelj, zreducirana obdelava ob 
uporabi herbicidov, m ulčenje to je  p rekri
vanje tal z organsko maso in podobno bi bila 
najprim ernej ša.

Zaenkrat delamo na inštitu tu  poskus z 
zelenim gnojenjem  ter minimalno obdelavo 
ob uporabi herbicidov.

Setev podorin med hmelj je vsekakor in
teresantna. Če jih  sejemo spomladi, nadome
stimo s tem dva do trik ratno  kultiviranje, 
poleg tega pa še bogatimo tla z organsko ma
so, večamo zalogo dušika v tleh, ki se nato 
stalno in počasi sprošča, tako da rastline ni
so odvisne samo od dognojevanja. Izognemo 
se večjim depresijam  oziroma nihanju ele
menta, ki ima največji vpliv na prideiek. Za 
zeleno gnojenje v Nemčiji zelo priporočajo 
takoimenovani »superraps« AKELA in repico 
PERKO, ki smo jo lani preizkušali tudi pri 
nas.

Nekaj tipalnih poskusov m inimalne obde
lave smo opravili že p rejšn ja  leta. š li smo v 
ekstreme, tako da hm elja spomladi nismo

niti odoravali, niti obrezovali. Prve poganjke 
smo uničili z reglonom, p ro ti plevelom pa 
smo škropili poleti s sem parolom . Nasade 
preko vsega leta sploh nismo obdelovali. Pri
delek je  bil zelo nizek.

V letu 1970 smo prim erjalno nastavili nov 
poskus z m inim alno obdelavo. Po napeljavi 
hm elja v m aju smo nasad prekultivirali in 
rahlo prisuli, do odobravanja v jeseni pa ga 
nismo več obdelovali. Poleti, konec ju lija  ali 
v začetku avgusta smo poškropili p ro ti ple
velom s sem parolom  (10 kg na ha). Posamez
ni pleveli so bili ob škropljenju  visoki tudi 
do 80 cm, nasad pa precej zapleveljen. H er
bicidi niso zadovoljivo učinkovali, ker so ple
veli v času škropljenja bili že ostareli. Her
bicid je posebno slabo deloval na plevele iz 
vrst trav. Zaradi škropljenja se je  zaplevelje- 
nost do obiran ja  zm anjšala na znosno m ero 
in tem u ni bila ovira. Na prim erjaln ih  parce
lah smo obdelovali norm alno in opravili štiri 
kultiviranja in osipanja. Zapleveljenost je 
Vaila m anjša.

Prvo leto poskusa količine pridelka nism o 
ugotavljali, ker ni bilo opaziti razlik m ed 
obema načinom a obdelave. V drugem  letu 
tra jan ja  poskusa, to je leta 1971 pa so na 
pridelku nastale vidne razlike. Zaradi manj 
ugodnih vrem enskih razm er je bil hmelj šib
kejši, na splošno m anj razraščen in je slabše 
zasenčeval površino zemlje, pleveli pa  so se 
številneje razrasli kot leto prej. Na parcelah 
z minmalno oz. brez poletne obdelave je  za- 
zaradi slabe zasenčitve bilo izhlapevanje vo
de iz tal seveda večje, posebno še ker gornja 
plast v vegetaciji ni bila več rahljana. Kljub 
temu, da smo nasad dvakrat nam akali (24. 6. 
in 13. 7.) smo na parcelah z zm anjšano ob-



delavo nabrali povprečno 267 kg hm elja na ha 
manj kot^ na prim erjalnih, k jer smo obde
lovali običajno brez uporabe herbicidov.

Na osnovi enoletnih rezultatov bi bilo na
pačno delati že .(kakršne koli zaključke, da se 
v tej sm eri ne da nič več napraviti. Zato 
bomo s poskusom  nadaljevali, spremenili ga 
bomo le v toliko, da bomo drago poletno 
škropljenje s semparolom nadom estili s spo
m ladanskim  po napeljavi v m aju  in škropili 
proti plevelu s 4— 6 kg simazina na ha, kdaj 
pozneje pa poskusili tudi nove prijem e npr., 
zastiranje, uporabo plastičnih folij in podob
no.

Kljub tem u pa je poskus lani le na nekaj 
pokazal in sicer, da za lansko slabo le
tino ni bilo krivo samo neugodno vreme, am
pak da je poleg ostalih faktorjev (čas rezi, 
izbira poganjkov, dognojevanje in podobno) 
imela tudi pom anjkljiva ali nepravočasna 
poletna obdelava hm eljskih nasadov m arsi
kje precejšen delež pri slabi letini, kar pa 
bomo najbrž težko in ne radi priznali.

Nebo lani ni bilo tako darežljivo kot leto 
poprej

Blažena PUGELJ, dipl. ing. agr.

PRI GNOJENJU Z MINERALNIMI GNOJILI 
RAČUNAMO S ČISTIMI HRANILI

Vsak posevek ali nasad zahteva za kvali
tetne in bogate pridelke dovolj hranil. Rast
line izkoriščajo hranila  tem  lažje, če jih 
dajem o v ugodni obliki, ob pravem  času in 
v gnojilu, ki je  prim erno za tip tal na kate
rem  rastejo.

Želimo čim ceneje pridelovati. Zato de
lajm o načrtno. Pred setvijo spomladi ali v 
jeseni si izdelajm o gnojilni načrt. Ta je  po
treben na vseh gospodarstvih, predvsem  še 
na specializiranih in urejenih  km etijah.

Doslej smo v glavnem računali s posa
meznimi gnojili. Ker pa imamo poleg eno
stavnih dušičnih, fosfornih in kalijevih gno
jil vedno več m ešanih in kom pleksnih gno
jil (nitrofoskalov) začnimo računati s čistimi 
hranili.

Predno se odločimo za vrsto  gnojila, izra
čunam o koliko posam eznih hranil potrebuje 
posevek ali nasad za zadosten pridelek. Pri 
tem nam  zelo koristi občasna analiza zemlje. 
V nasadih je  prav, če analiziram o zemljo vsaj 
vsako 3. leto, za posevke v kolobarjih pa za
došča preveriti zalogo hranil v tleh vsako 
peto leto.

Odločimo se za tisto vrsto  gnojila, ki ima 
za naše potrebe najugodnejše razm erje h ra
nil, ki so prim erne za našo vrsto  tal in ki 
so tudi sorazm erno prim erna poceni. N aj
m anj napak bomo seveda naredili, če bomo 
gnojili z enim od nitrofoskalov, ki im ajo z 
ozirom na navedene pogoje odgovarjajoče 
razm erje hranil.

Količina hranil za norm alne pridelke po
sevkov: Tabela 1

Posevek
dušik
N

fosfor
P20 5

kalij
k 2o

kg/ha

pšenica 60—100 80—120 120—140
ječmen ozimni 50— 80 80—100 120—160
rž 50— 80 80—120 100— 120
oves 40— 60 80 100
krom pir 100—160 90—120 120—160
koruza 100—160 90—120 120—160
pesa 100—160 90—120 120—160
koleraba 100— 120 60— 90 100— 120
repica 100— 120 60— 90 100— 120
lucerna — 70—100 180—200
črna detelja — 
deteljno travna

60— 90 180—200

m ešanica 60—120 80—120 80—160
pašniki
stročnice

120—160 80—120 80—120
— 80—120 100— 120

hmelj 120—180 90—130 100—160
sadno drevje 120— 200 80—160 160—200
vinska trta 80—200 90—160 160—200

Potrebno pa je  vedeti pravo količino h ra 
nil za posamezne posevke. Ta je  za nekatere 
posevke razvidna iz tabele št. 1.

Podatki hranil za prehrano posevkov in 
nasadov so le približni. Izbrani so po novej
ših izkušnjah. Rastline p a  ne izkoriščajo vseh 
hranil v popolni in enaki meri. Del hranil se 
veže v tleh, del hranil porabijo mikrorganiz- 
mi za prehrano, nekaj se jih  tudi izpira v 
globlje Sloje.

Rastline pa izkoriščajo hranila iz gnojil 
takole:
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dušik N 70—90 10— 20 %
fosfor P0O5 30—50 —

kalij KoO 60—80 20—40 %
magnezij Mg 30—50 50—70 %
bor B 90 10—90 %
mikroelementi 0— 10 nad 50 %

V razni literaturi najdem o podatke o pre
računavanju hranil v gnojila. Tako računa
nje ni težko, je  pa sedaj, ko je  na trgu mno
go vrst gnojil, zelo koristno in ga objavljam o 
tudi v »Hmeljarju«.

1. Preračunavanje hranil v gnojila
Pred nakupom  gnojil bomo na podlagi ko

ličine hranil, ki jih  potrebujejo  posevki, pre
računali, koliko posameznih gnojil potrebu
jemo. Npr. za gnojenje in dognojevanje 
k rom pirja  potrebujejo po ha približno 110 kg 
dušika (N). Na razpolago imamo naslednja 
gnojila: KAN z 20,5 %, in 25 % dušika (N), 
am onsulfat z 21 % N in ureo z 46 % N. 
Kakšno količino od navednih gnojil bomo 
potrebovali za hektar krom pirja?

Računamo po naslednji formuli:

gnojilo v kg = h ranilo v kg X  100 
% hranila v gnojilu

110 X  100 _  535 jjg gnojila — 20,5 % KAN-a
20,5 p 0 hek tarju

110 X  100 440 kg gnojila — 25 % KAN-a
25 po hek tarju

H 0 X  100 =  524 kg gnojila — 21 %
21 am onsulfata po hektarju

HO X 100 _  239 kg gnojila — 46 % uree 
46 po hektarju

2. Večkrat moramo izračunati koliko hra
nil smo z gnojilom dali posevkom. Npr. ko
ruzi običajno gnojimo s 500 kg 16 % fosforne
ga gnojila po ha. Koliko fosforja je  dobila 
koruza izračunamo po formuli:
količina gnojila v q X hranilo v % =  količina 

hranil
Npr. 5 X  16 =  80 kg fosfora (P205)
Takega računanja se poslužujemo tedaj, 

kadar želimo vedeti, koliko smo z dosedaj 
uporabljenim i gnojili npr. s tomaževo žlin
dro ali s superfosfatom  posevkom dali h ra
nil, da bi se pri gnojenju lahko pravilno od
ločili za odgovarjajoče mešano ali kom
pleksno gnojilo (NPK).

3. Preračunavanje hranil v odgovarjajoče 
mešano ali kompleksno gnojilo.

Pri tem preračunavanju vzamemo za o- 
snovo dušik ali pa fosfor.

Pri osnovnem gnojenju z NPK gnojili se 
oziramo npr. na fosfor in sicer tako, da gno
jimo tudi z zadostno količino kalija in s p r
vim obrokom dušika. Z dušičnimi gnojili pa 
kasneje še dognojujemo. (Računamo po prvi 
form uli);

Npr. krom pirju  priporočam o gnojiti z 80 
do 96 kg fosfora (P2O5).

Na razpolago imamo nitrofoskale:
a) N:P:K 8 : 12 : 16 (Ruše)
b) N:P:K 8 : 16 : 22 (Kutina)
Če vzamemo za osnovo fosfor, bomo po

trebno količino gnojil izračunali takole:
a) če gnojimo z N:P:K — 8 : 12 : 16

96 X  10L  =  800 kg nitrofoskala N:P:K
12 (8:12:16) na ha.
Z nitrofoskalom  8:12:16 bomo poleg fos

forja gnojili še s 64 kg dušika (N) na ha in 
še z 128 kg kalija (K20 )h a .

b) Če gnojimo z N:P:K 8:16:22 je količina 
gnojila naslednja:
96 X-100 =  600 kg nitrofoskala NPK —

16 8:16:22 na ha.
S tem nitrofoskalom  bomo gnojili poleg 

fosfora še z 48 kg dušika in s 132 kg kalija 
K20  na ha.

Oba navedena nitrofoskala sta ugodna za
radi ugodnega razm erja hranil za vse oko- 
pavine. V zemljo jih  vdelamo že pred set
vijo, ob setvi gnojimo le še z m anjšim i ko
ličinami NPK.



Janko PETRICEK, dipl. ing. kemije

Katere pomanjkljivosti moramo 
odpraviti pri sušenju hmelja

Nitrofoskal 8:12:16 pa je  izrecno prirejen 
za krompir.

Pri računanju si pomagamo lahko tudi s 
tabelo, v kateri je  za posamezna gnojila že 
izračunana količina hranil.

Od mešanih in kompleksnih gnojil nava
jam o le najvažnejša gnojila za gnojenje na 
našem  območju.

Tabela 2

100 kg 50 kg 10 kg
čistih čistih hranil

gnojila hranil hranil čistih

je v naslednjih kg gnojila

Dušična
nitram onkal

KAN 20 % 500 250 50
nitram onkal

KAN 25% 400 200 400
amonsulf at 21 % 480 240 48
čilski soliter

15,5 % 640 320 64
sečnina (urea)

46 % 220 110 22

Fosforna
superfosfat 16 % 620 310 62
mikrofos 29 % 340 170 34
pelofos 17 % 590 295 59

Kalijeva
Kalijeva sol 40-% 250 125 25
Kalijeva sol 60 % 170 85 17
kalijev sulfat

50% 200 100 20
patent kalij 28 % 340 170 34

«s a d
M M ,o.O

Osnova je fosfor o ^ o  o Z ^ o  o ? 1©
t-h P h Čh  I D Q h m 3  - h P h J h

je v naslednjih kg gnojila

N:P:K 8:12:16 833 416 83
N:P:K 4:14:11 710 355 71
P:K 15:20 670 335 67
P:K 30:20 335 167 33
N:P:K 7:10:18:1:1 1000 500 100
Kompleksna gnojila
N:P:K 8:16:22 625 312 62,5
N:P:K 9:18:18 555 277 55
N:P:K 7,5:23:15 434 217 43

S tabelo 2 si prihranim o čas za računa
nje. Če se odločimo, da bomo krom pirju  gno
jili s 110 kg dušika, z ozirom na tla, pred
hodno gnojenje bomo tabelo št. 2 uporabili 
takole:
100 kg N je v 400 kg 25 % KAN ali v  480 kg am onsulf.
10 kg N je v  40 kg 25 % KAN ali v 48 kg am onsulf.

110 kg N je v  440 kg 25 % KAN ali v  528 kg am onsulf.

K rom pirju torej gnojimo s 440 kg 25 %
KAN-a ali pa s 528 amonsulfata. Na podoben 
način lahko računamo za ostala fosforna in 
kalijeva gnojila, prav tako na tak način ra
čunamo z nitrofoskali.

Pri dosedanji in bodoči pestri izbiri gno
jil, predvsem nitrofoskalov, nam  bodo na
čini izračunavanja verjetno kaj dobrodošli 
pri vsakoletnem načrtovanju, predvsem če 
računam o s čistimi hranili.

Vsako leto opazujemo in ugotavljam o več
je in m anjše napake po sušilnicah. Navedli 
bi samo nekaj najbolj izrazitih pom anjklji
vosti, ki bi jih  končno le m orali odpraviti:

1. K ardinalna napaka v večini sušilnic je 
ta, da ostane hmelj prav po nepotrebnem  
prekom erno dolgo časa v »suhi etaži«. To se 
dogaja največ zaradi p retirane bojazni, da 
ne bi prišlo do kvarjenja hm elja zaradi dol
gotrajnejšega skladiščenja na terenu zlasti, 
če je  vreme vlažno. Ugotovili smo, da izpraz- 
n ju jejo  hmelj iz suhe etaže, ko im a 3—5 % 
vlage. Kako zelo velika stopnja osušenosti je  
to, vidimo iz dejstva, da se za proizvodnjo 
hm elja v prahu  osuši hm elj na 2—3 %. V 
taki fazi osušenosti so kapilare v storžku 
m rtve, neelastične in  zelo težko zopet vsrka
jo  vlago do tiste  stopnje, ko je  sposoben za 
basanje. To je  pogosto vzrok, da močno osu
šen hmelj »ne prime«, kljub dalj časa tra ja 
jočem u h lajen ju  in dovajanju vlage. Tako 
smo lansko leto v neki sušilnici, k jer so hla
dili in ovlaževali hmelj v koših ugotovili na
slednje: vlaga hm elja po izpraznjevanju je  
bila 4 %. Po triurnem  hlajen ju  in  ovlaževa- 
n ju  je bila vlaga v koših, ki so stali na začet
ku kanala 9,3 %, v koših, ki so stali proti 
koncu kanala pa 8,6 %. Ker ta  vlaga še ni 
zadostovala, da bi ga pobasali v vreče, so 
ostali koši še nadaljne 4 ure priključeni na 
hladilni oziroma ovlaževalni kanal. Ko smo 
po 4 u rah  ponovno ugotavljali vlago, nismo 
beležili nobenega porasta. Vlaga je  ostala 
kljub stalnem u ovlaževanju na enaki višini: 
9,3 % oziroma 8,6 %. Ta prim er nam  nazor
no po trju je  naše zaključke glede pravilne 
stopnje osušenosti in pokaže, da je p ri tako 
močno posušenem  hm elju vedno problem  ka
ko navlažiti hmelj do tiste stopnje, ko bo 
storžek sposoben za basanje.

Optimalna osušenost in zagotovljena skla
diščna obstojnost tudi p ri neugodnih ekolo
ških razm erah, kakor tudi najm anjša nevar
nost drobljenja je  takrat, če preneham o s 
sušenjem, ko pade vlaga na povprečno 6 % 
do 7 %. Če bomo dosledno pazili na te zahte
ve, bomo mnogo prihranili ne samo na času, 
am pak tudi na kvaliteti. Nujno predlagamo, 
da uvedete letošnje leto strožji režim, pogo
stejšo kontrolo nad stopnjo osušenosti. Na 
vsak način pa  je  odpraviti še vedno velik 
odstotek zdrobljenosti, čem ur je  edini vzrok 
prevelika osušenost hm elja.

Iz vsega sledi: če prekinem o sušenje, ko 
pade vlaga hm elja na 6 % smo pridobili na 
času, povečali kapaciteto in izkoristek sušil
nice, dosegli hitrejše odvolgnjenje, prepre
čili drobljenje in s tem izboljšali kvaliteto.

Tisti hm eljarji, ki im ajo aparat za določe
vanje vlage po h itri m etodi (speedy tester) 
z lahkoto ugotovijo, kdaj je  nastopila zaželje- 
na stopnja osušenosti.

2. Vroč zrak v suhi etaži zelo otežkoča de
lo pri izpraznjevanju in drugih m anipulaci
jah. Svetujemo hm eljarjem , ki im ajo ven
tilatorsko sušilnico, da nadom estijo pod stro
pom te etaže odsesalne cevovode, ki so pri
ključeni na vsesalno odprtino ventilatorja. 
Na ta  način dosežemo dvojni učinek; zrak 
v suhi etaži se bo znatno ohladil, narasla bo 
pazljivost p ri delu in ventilator bo vsesaval 
že predgret zrak s čim er bomo prihranili 
mnogo kalorij zlasti v hladnih nočnih urah, 
ko pade zunanja tem peratura  tudi na +  5° C 
ali še nižje. Priključitve odsesalne cevi pa 
m orajo b iti pravilno dimenzionirane in mon
tirane prek vse vsesalne strani ventilatorja.

3. V skladiščnih prostorih , k jer leži hmelj 
pobasan v vreče ali nasut dalj časa, je nujna 
večkratna kontro la zlasti ob vlažnem in top
lem vremenu. Sploh pa priporočam o, da po- 
bašete hmelj čim doseže prim erno vlago. — 
Na m estih pa, k jer obratu je  hum idifikator, 
skrbim o za učinkovito ohlajenje posušenega 
hm elja — to odpade, k je r  sušimo hmelj na 
tekočem traku.

4. Med obhodom  smo ugotovili, da so obi
ralci vsipali obran hmelj v plastične vreče. 
Te vreče so nepropustne za zrak in vlago — 
svež hm elj se v n jih  zaradi kopičenja vlage 
in toplega zraka h itro  kvari, te r izgublja b ar
vo in lesk. Pri sušenju postane tak  hmelj 
»ubit«, brez svežine. Zato m oram o odločno 
preprečiti uporabo plastičnih vrečk pri obi
ranju . Pri poizkusih, ki smo jih  napravili na 
In štitu tu  smo že po 2 in pol u rah  ugotovili 
intenzivno sprem em bo barve.

5. Pred ovlaževanjem s hum idifikatorjem  
ohladimo hm elj na tem peraturo  p rosto ra  oz. 
zunanjega zraka z ventilatorjem  oz. hladil
nim  cevovodom.

6. Za nem oteno in učinkovito sušenje je  
treba zračne ogrevalce tem eljito očistiti saj, 
pregledati kurišče in  pločevino, posebno tista  
m esta, k i so term ično najbolj obrem enjena. 
V prim eru razpok ali drugih okvar je  treba 
pravočasno obvestiti SIP — Šem peter. Redno 
in pravilno vzdrževanje peči ter ostalih delov 
toplotnega izm enjalca občutno podaljša živ
ljenjsko dobo. Za prim er naj navedem zrač
ni ogrevalec v Kostanjevici, ki bo letos nem o
teno v obra tu  že 11. leto.

Pri pregledu rezultatov kem ičnih analiz 
in ocen hm elja lansko leto smo ugotovili, da 
je  kvaliteta z ozirom na zdrobljenost najbolj
ša povsod tam , k jer so prekinili sušenje ta
krat,' ko je  imel storžek 6,8—7,6 % vlage.

V članku »Kvaliteta hm elja kot rezu ltat 
sušenja in skladiščenja« smo z analizam i do
kazali, kakšna škoda nastane, če sušimo pri 
previsoki tem peraturi.

Vsako dalj časa tra ja joče skladiščenje 
zm anjša pivovarniško vrednost hm elja, ker 
so kemične spojine v storžku nesprem enlji
vo obstojne samo nekaj časa. Če pa je  hm elj 
pravilno posušen in so tudi pogoji skladišče
n ja  nepravilni (previsoka vlaga v hm elju in 
v prostoru) se te sprem em be pojavijo mnogo 
hitreje.

Poglejmo kaj se sprem eni pri hm elju  p ri 
polletnem  skladiščenju p ri norm alnih eko
loških pogojih. Predvsem so podvrženi spre
m em bam  eterična olja — seskviterpeni pa tu 
di hum olon oz. alfa kisline in trde  smole. 
Čas skladiščenja je  tra ja l od začetka sep
tem bra do začetka ju n ija  naslednjega le ta  v 
skladiščih Radlje, V rbje in  Arja vas.

H um ulon se je  v vseh treh  skladiščih 
precej enakom erno zm anjšal za povprečno 
2,8 %, trde ' smole so pa  narasle v vseh treh  
skladiščih tudi precej enakom erno in sicer 
v R adljah za 3,3 %, v V rbju samo za 1,9% 
in Arji vasi pa za 1,3 %. Trde ali gam a smole 
nastanejo ozirom a se povečajo pri oksidacij- 
skih procesih — to je  v slabem ozirom a m anj 
prim ernem  skladišču. Navedeni podatki nam  
jasno povedo, da je  skladišče v R adljah m anj 
prim erno za dolgotrajno skladiščenje kakor 
skladišče v V rbju ali Arji vasi. Glede spre
memb eteričnih olj v tem  času skladiščenja 
pa smo ugotovili naslednje:

Količina m ircena se je  v vseh treh  skla
diščih relativno zm anjšala za povprečno 
26 %, m edtem  ko je  hum ulen narastel za pov
prečno 31 %. Iz dosedanjih podatkov še ni 
moč sklepati, kateri činitelji vplivajo na spre
membo kem ičnih spojin v storžku. V erjetno 
niso to samo ekološki in fizikalni pogoji am 
pak tudi vpliv posam eznih sort kar smo ugo
tovili v našem  laborato riju  v času od oktobra 
1971 do danes na hm elju Savinjski golding, 
Aurora, Apolon, Atlas in Ahil.

ALFA KISLINE
Sav. golding oktober 1971 februar 1972 

5,59 4,73
razlika — 0,86 (15,4 %)

TRDE SMOLE
Sav. golding oktober 1971 februar 1972 

1,18 1,84
razlika 0,66 (56 %)


